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Vánoce se vrací. Děti budou 
hlavně zpívat a recitovat

Barevná světélka v ulicích, za okny domů i ve výlohách obcho-
dů, nazdobený líšeňský vánoční strom. Natěšené obličeje dětí 
i spokojení dospělí popíjející oblíbené horké nápoje. Předvá-
noční čas je tady a k jeho příjemnému prožití chtějí přispět lí-
šeňské organizace i představitelé zdejší radnice. Všichni věří, 
že letos se oslavy budou moci uskutečnit navzdory koronaviro-
vé epidemii. Byť třeba v omezenější míře.

Centrem líšeňských Vánoc se opět stane prostranství nedaleko 
radnice v Jírově ulici. Vánoční nálada ho prolne 11. prosince. „Je to 
stejné místo jako několik minulých let po sobě. Vracíme se tam po 
loňské přestávce, kdy se akce konat nemohla. Oproti předloňsku 
nepočítáme s velkým pódiem, letos bude menší a skromnější,“ 
sdělila Martina Rychtářová, která má na starosti program pořáda-
jícího Kulturního centra Líšeň.

Událost bude i letos propojená se speciálními vánočními farmář-
skými trhy, kde si lidé nakoupí nejen farmářské dobroty. Právě 
účastníci trhů zajistí i případné občerstvení.

Hlavní program začne nejspíš v devět hodin ráno a potrvá do půl 
dvanácté či dvanácté hodiny. „Záleží na tom, kolik škol a školek se 
letos zapojí. To ovlivní i délku jednotlivých vystoupení. Pokud se 
přihlásí všechny školy, vystoupení budou kratší, při nižším počtu 
přihlášených mohou trvat déle. Vzhledem k omezenému prostoru 
se asi bude jednat o zpívání či recitace,“ poznamenala Rychtářová 
a doplnila, že kompletní a aktuální program lidé najdou na inter-
netových stránkách kulturního centra www.kclisen.cz.

Hned ráno se otevřou i tradiční dílničky pro děti, které budou mít 
na starost pracovníci líšeňského Saleska. „Už tradičně je připravu-
jeme ve spolupráci s rodinným centrem Pastelka. Jako vždy, tak 
i letos budou překvapením,“ slíbila Renata Lorencová ze Salesián-
ského centra mládeže. Doplnila, že v rámci vánočních trhů také 
vystoupí děti z hudebních kroužků Saleska.

Kromě dětských vystoupení si návštěvníci nad podzemní stanicí 
tramvaje poslechnou také Cimbálovou muziku Líšňáci a čeká je 
i zpívání koled s Daliborem a Kateřinou Štruncovými. „To bych 
označila za největší lákadlo. Štruncovi jsou osobnosti skupiny Cim-
bal Classic, působí i v Javorech Hany a Petra Ulrychových,“ láká 
produkční Rychtářová. 

Atmosféra adventu nebude Líšňáky doprovázet jen v jediný den. 
Většina prosincových akcí už bude souviset s blížícím se svátkem. 
„Vánočně laděný bude na 1. prosince přesunutý koncert skupiny 
Javory v Dělňáku. 12. prosince se tamtéž uskuteční vystoupení di-
vadla Kufr Vánoční hra aneb Co andělé zvěstovali. Jedná se o po-
hádku pro malé i velké,“ vyjmenovala Rychtářová.

Advent v Líšni dostanou lidé příležitost strávit i sportovně. A to ne-
jen pokud nasněží a ožijí neoficiální běžkařské stezky na planině 
v blízkostí lomů. Až do 13. února má opět fungovat kluziště u Sale-
siánů. „Bude záležet na počasí a na opatřeních spojených s pande-
mií koronaviru. Ve dnech 24., 25. prosince a 1. ledna 2022 bude klu-
ziště zavřené, 31. prosince bude doba veřejného bruslení zkrácena 
do 18.00,“ upřesnila Lorencová ze Saleska.
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Před více než deseti lety dnešní europoslanec Tomáš Zdechov-
ský nastartoval předvánoční období sloganem „Zachraňte Je-
žíška“. Cílem byla snaha o zachování naší národní tradice, kdy 
se v předvečer Vánoc, o Štědrém večeru, děti těší na dárky, 
které roznáší Ježíšek. Ten to ale v posledních desetiletích ne-
měl vůbec jednoduché.

Komunistická demagogie se v roce 1952 pokusila ústy Antonína 
Zápotockého namluvit pracujícímu lidu, že „Ježíšek vyrostl a ze-
stárnul, narostly mu vousy a stává se z něho děda Mráz. Nechodí 
již nahý a otrhaný, je pěkně oblečený v beranici a v kožichu.“ Ko-
merční kultura v posledních desetiletích zas neuměla využít (nebo 
bohudík nedokázala zneužít) Betlémské dítě k aktivaci prodejů, 
a tak sáhla po „coca-colovské“ postavičce „Santa Clause“ v červe-
ném kabátu s čepicí. A tak se Vánoce staly nerovným soubojem 
mezi novorozencem a protřelým vousáčem se stádem létajících 
sobů. Mnozí rodiče, snad v nejistotě, jak se vypořádat s následnými 
dětskými traumaty, sáhli po americkém dědovi. Sice se tím vyhnu-
li nutnosti „naučit děti věřit na Ježíška“ a „odnaučit děti věřit na 
Ježíška“, nicméně nedostatek komínů na dnešních bytovkách 
komplikuje tradiční santovskou distribuci dárků a nutí rodiče vy-
mýšlet stále nová vysvětlení.

Ale abychom na Santu neházeli jen třpytivou komerční špínu: 
předlohou pro reklamní postavičku firmy Coca-Cola byla úcta 

nizozemských přistěhovalců do USA k osobě, kterou nazývali „Sin-
terklaas“ či „Sint-Nicolaas“ neboli Svatý Mikuláš. Ten je nakonec 
velmi známý i našim dětem, protože už na začátku Adventu při-
chází tato nebeská návštěva povzbudit malé i větší k dobrému ži-
votu, k pomoci druhým, radosti a štědrosti, aby pak vánoční svátky 
stály za to.

Vánoce jsou ale narozeniny Ježíše, který malým dětem nosí dárky 
a ty větší zve, aby mu s obdarováváním druhých pomohly. No 
a dospělé už naučil, že nemají čekat, jestli něco dostanou, ale že 
sami mají vymyslet, jak druhým udělat radost. Obávané dětské 
krize při zjištění, že dárky nenosí Ježíšek, ale rodiče, a že byly celý 
Advent schované nahoře na skříni, se tak můžou stát příležitostí 
ke vzdělávání a hlubšímu porozumění křesťanství, a tedy i koře-
nům naší kultury a společnosti.

O mužích se říká, že v životě procházejí čtyřmi mikulášskými ob-
dobími: věří na Mikuláše, nevěří na Mikuláše, dělají Mikuláše a vy-
padají jako Mikuláš. Můžeme podobně aplikovat „ježíškovská ob-
dobí“, a to nejen na muže, ale i na ženy: věří na Ježíška, nevěří na 
Ježíška, poznávají Ježíše a jednají jako Ježíš. Přeji vám požehnané 
Vánoce.
l Petr Šikula, farář

Zachráněný Ježíšek

Další vánoční aktivity salesiánského centra se kvůli epidemiolo-
gickým opatřením zaměřují hlavně na jeho účastníky. „Kroužky 
a aktivity Klubu rodičů a dětí budou probíhat do 22. prosince. 
I letos budeme dělat radost seniorům. Rodiny vyrobí přáníčko 
k  Vánocům a donesou nám je do Saleska do 20. prosince nebo 
vhodí do schránky u vchodu,“ nastínila Lorencová.

Na Štědrý den se v Salesku ve tři odpoledne koná dětská mše sva-
tá, po ní budou do půl páté rozdávat Betlémské světlo, půlnoční 
mše začíná v jedenáct v noci. Betlémské světlo si lidé mohou od-
nést také z předsíně kostela sv. Jiljí 23. a 24. prosince.
l Radek Strnad, foto Petra Švehlová

Vánoční bohoslužby:

Pátek 24. 12. – Štědrý den:
15.00 hodin ....... mše svatá v Salesku
 zvláště pro rodiny s dětmi
22.00 hodin ...... půlnoční mše svatá v kostele,
 zazní Rybova česká mše vánoční
23.00 hodin ...... půlnoční mše svatá v Salesku

Sobota 25. 12. – Boží hod vánoční:
7.00 hodin.......... mše svatá v kostele
8.30 hodin ......... mše svatá v Salesku
10.00 hodin ....... mše svatá v kostele,
 zazní Rybova česká mše vánoční

Neděle 26. 12. – Sv. Štěpána a sv. Rodiny:
7.00 hodin.......... mše svatá v kostele
8.30 hodin ......... mše svatá v Salesku
10.00 hodin ....... mše svatá v kostele
Při všech bohoslužbách bude obnova manželských slibů.

Pátek 31. 12. – Sv. Silvestra:
16.00 hodin ....... mše svatá v kostele

Sobota 1. 1. – Slavnost Matky Boží, Panny Marie (Nový rok):
7.00 hodin.......... mše svatá v kostele
8.30 hodin ......... mše svatá v Salesku
10.00 hodin ....... mše svatá v kostele

Čtvrtek 6. 1. – Slavnost Zjevení Páně (Tři Králové):
8.00 hodin ......... mše svatá v kostele
18.00 hodin ....... mše svatá v kostele
Při každé mši svaté žehnání zlata, kadidla, křídy a vody.

Neděle 9. 1. – Svátek Křtu Páně:
Mše svaté dle obvyklého pořadu nedělních bohoslužeb.
Při mši svaté v 18.00 hodin v kostele zazpívá Líšňáček
s cimbálovou muzikou Líšňáci.
Končí doba vánoční.

Případná změna programu bude záviset
na epidemické situaci.

Advent ve farnostech u kostela sv. Jiljí
a Brno-Nová Líšeň

Adventní koncerty:
27. 11. v 16.00 hodin v Salesku
 adventní koncert Nadace pro radost
9. 12. v 18.00 hodin v kostele
 koncert ZUŠ A. Doležala
11. 12. v 16.30 hodin v kostele
 Shadow kvartet (benefiční koncert na podporu stavby
 nového kostela)

O první neděli adventní (28. listopadu) budou při všech mších 
svatých v kostele i v Salesku žehnány adventní věnce.

Během adventní doby budou ve farnosti sv. Jiljí roráty:
ve všední dny v 6.30 hodin v kostele a v sobotu v 6.30 hodin
na Kostelíčku.

Betlémské světlo bude k dispozici v předsíni kostela 23. a 24. 
prosince.

Vánoce ve farnostech u kostela sv. Jiljí
a Brno-Nová Líšeň

Vánoční koncert:
26. 12. v 16.00 hodin v kostele
 vystoupí národopisné soubory Stará Líšeň
 a Líšňáček, doprovázené cimbálovou muzikou Líšňáci.
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Buď o věcech můžeme mluvit, nebo je dělat. V Líšni nám jde 
o to, aby naše městská část byla co nejhezčí. Vytrvale sázíme 
nové stromy, keře a květiny a stále hledáme cesty, jak zlepšo-
vat údržbu a péči o zeleň. Právě zeleň je nesmírně důležitým 
pomocníkem ve zvyšování kvality života ve městech, a proto ji 
věnujeme tolik potřebné péče.

A jak se o ni staráme? Často je to běh na dlouhou trať. Vždy začí-
náme odbornou přípravou projektů výsadby. Tu chystáme průběž-
ně a dlouhodobě, abychom byli dobře připraveni na dotační výzvy, 
soukromé iniciativy či náhradní výsadbu. Odborníci pak vybírají 
vhodné dřeviny pro konkrétní místa. 

Příkladem může být výsadba liniové zeleně kolem Líšně zahájená 
v roce 2012. Nebo inventarizace stromů a zeleně včetně výsadby 
dalšího tisíce stromů a změny péče o zeleň v roce 2016. Za zmínku 
stojí i samostatné projekty Centrálního parku Rokle či Parku Trn-
kova, který je naprojektován od roku 2016. 

Všechny tyto aktivity ale nejde zvládnout lusknutím prstu. Ome-
zujícím prvkem jsou pro nás například na první pohled „neviditel-
né“ sítě. Jde o vedení elektřiny, plynu a dalších inženýrských sítí, 

na kterých správci těchto sítí nedovolí vysadit žádný strom, aby 
nebyla ohrožena dodávka vody, plynu, elektřiny či poškozena ka-
nalizace. Přesto (nebo spíše právě proto) máme radost, že se 
k nám v poslední době přidávají soukromé iniciativy firem, které 
cítí zodpovědnost za životní prostředí. I na tuto spolupráci jsme 
připraveni a těší nás zájem firem a občanů, kteří chtějí pomáhat 
tam, kde působí a žijí. 

Příkladem dobré praxe je firma CTP, která transformuje území Ze-
toru, a právě mezi Zetorem a ulicí J. Faimonové vysadila 21 vzrost-
lých habrů.

Jmenovat musím také firmu Netbox, společnost poskytující služ-
bu připojení k internetu, která v Líšni umožnila výsadbu 150 stro-
mů. 

A vzhledem k tomu, že výsadba stromů je pro nás důležité téma, 
plánujeme v ní i nadále pokračovat. O další činnosti vás budeme 
informovat v nejbližších číslech Líšeňských novin. Držte stromům 
palce, aby se uchytily a dělaly nám radost.
l Břetislav Štefan, Váš starosta

Vysadili Jsme Více Jak 2.000 stromů Za 8 let!

krásný, klidný, požehnaný adVent a Vánoce...
Jen kdyby těch starostí nebylo tolik. Mnoho se zvládá, mnohé jsme 
již zvládli, ale přesto nás čekají Vánoce, které budou opět velmi 
ovlivněny pandemií. Pandemií, která brání prožívání společných 
chvil s blízkými, ale také poznávání nových přátel na různých spo-
lečenských událostech. Sami si dobrovolně omezujeme svou svo-
bodu, abychom chránili nejslabší a nejbližší. 

Avšak sama léčba by neměla být bolestivější než nemoc. Nemůže-
me dopustit, abychom naše rodiny a přátele v obavách o zdraví 
úplně odstřihli. Byla by to nepřijatelná daň. Daň samoty a odcizení. 
Nebudu horovat za rychlé očkování, které někteří vnímají téměř 
jako bezpráví. Ale neměli bychom také zapomínat na vakcinační 
přínosy, které za poslední století zachránily miliony a miliony živo-
tů. Rozhodnutí je na každém z nás.

Ke starostem o zdraví se bohužel přidávají i ekonomické těžkosti. 
Ceny energií, dodávky tepla a potravin narůstají o mnoho procent. 
To není povzbudivé a budeme se s tím muset vypořádat.

Nový rok 2022 s nadějí 
V mnoha ohledech nebyl rok 2021 úplně jednoduchý. Proto je po-
třeba připomenout, že konec roku je přeci i začátkem toho nové-
ho. Není tedy jen časem bilancování, ale také nové naděje, nových 

předsevzetí a očekávání roku, který přichází. 
A Vánoce jsou časem radostí a přání. I já 
mám přání.

Přeji si za nás všechny, abychom našli brzy 
lék, který nás dokáže dostat z pandemie. Aby 
přestal strach z  očkování či neočkovaných. 
Přeji nám, abychom nemuseli mít strach ze setkávání a bez obav 
jsme mohli trávit společné chvíle s přáteli a rodinou. 

Přeji nám všem, abychom zvládli ekonomické obtíže, které se vždy 
více dotknou seniorů, neúplných rodin, nemocných, hendikepova-
ných nebo dětí bez rodin. Buďme proto solidární, pomáhejme si 
a můžete-li, přispějte na charitu, aby radost Vánoc prožili i ti, kte-
rým se vede hůře.

A úplně ze všeho nejvíc přeji všem, aby se o Vánocích ve zdraví 
potkali u společné štědrovečerní večeře se svými blízkými a užili si 
kouzlo Vánoc v kruhu rodinném, v pohodě a spokojenosti. A abych 
nezapomněl, dětem přeji radost z dárků, které jim pod stromeček 
nadělí Ježíšek. 
Přeji vám všem zdraví, štěstí a spokojenost!
l Břetislav Štefan, Váš starosta
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>>> pokračování ze str. 1
na první louku. Při výjezdu z trailu buďte 
opatrní, sjíždíte na frekventovanou cestu. 
K okruhům číslo 2 a 3 se dostanete 
asfaltovou  cestou, která se odděluje  
z údolí do kopce za bývalou restaurací  
U Raka (dnes Pilgrim). Kus před 
hájenkou se rozhodnete, zda vyrazíte 
doleva na okruh č. 2, nebo vyzkoušíte 
okruh č.3 vpravo.
 
Na dvojce vás čeká ještě chvilka 
stoupání. Odměnou vám bude trasa 
nejdelší, která měří 14 kilometrů, je 
méně technická a nejvhodnější pro 
děti. Po kličkování, klesání i stoupání se 
dostanete k cíli, a to opět k první louce. 
A opět dávejte pozor, vjíždíte na cestu 
oblíbenou zejména mezi pejskaři, tak 
ať nepřejedete nějakou tlapku. Nebo 
si ještě kousek vyšlápnete po asfaltce 
a vydáte se doprava na okruh číslo 
3. Tato trasa, jež začíná klesáním, je 
vhodná pro zdatnější cyklisty. V první 
části je trať značená červenou barvou 
a končí černou. Po nejnáročnějším 
(nebo také nejzábavnějším, záleží na 
úhlu pohledu), 6,5 kilometru dlouhém 
úseku se vyhoupnete opět na asfaltové 
cestě nad restaurací Pilgrim. Dávejte 
při výjezdu pozor, ať se nesrazíte  
s projíždějícím autem či jiným cyklistou, 
který si to peláší seshora.

Všechny stezky jsou v různých úsecích 
značeny informativními cedulkami. 
Např. zvýšená opatrnost, křížení cest, 
možnost srážky s autem a tak podobně. 
Dbejte tedy těchto upozornění. Když 
se po asfaltové cestě vrátíte dolů  
a u Pilgrimu se dáte doprava, zakrátko 

se dostanete na konec první louky. 
Toto místo spojuje všechny trasy,  
a proto je zde plánovaná základna. 
Na jaře 2020 plánujeme otevření 
ZÁKLADNY V MARIÁNSKÉM ÚDOLÍ. 
Cyklisté zde naleznou půjčovnu 
kol, servis, obchůdek s infocentrem  
a občerstvení. Základna byla v plánu 
mnohem dříve, avšak stále čekáme na 
všechna povolení k výstavbě. Zásadní 
byla změna územního plánu. Jsme ale 
trpěliví a věříme, že na jaře 2020 vám 
základna otevře své dveře. Srdečně 
zveme i procházející pěší na osvěžující 
nápoj či něco dobrého k zakousnutí“, 
informuje Veronika Tušková.
 
V plánu je také cyklokroužek pro 
děti od 6 let. Děti se v něm naučí, 
jak ovládat své kolo a pohybovat se 
s ním v terénu. Takový cyklokroužek 
úspěšně funguje už druhým rokem 

při základně v Jedovnicích. Líšeňské 
singletraily  se  jeví  jako  ráj  na  Zemi  
a štěstí pro všechny. Bohužel tomu 
tak  ale  není.  Traily  v  Líšni  mají   
i nepřátele. V červenci 2018 neznámý 
pachatel na jednu ze stezek nastražil 
past v podobě hromady kamení, a to 
těsně za zatáčkou. Jeden z jezdců, který 
trasu brázdí pravidelně, utrpěl vážné 
zranění. Na přelomu března a dubna 
tohoto roku se opět našel záškodník, 
který vynaložil ještě větší úsilí a do země 
nastražil pasti v podobě kovových trnů. 
Tentokrát tuto skutečnost projíždějící 
cyklista nahlásil policii. Policisté však 
nakonec případ kvůli nedostatku 
důkazů odložili. „Nepodařilo se zjistit, 
kdo tam hroty umístil a proč, zda  
v tom byl úmysl”, uvádí zpravodajský 
portál www.idnes.cz z  10. dubna 2019. 

HLAVNÍ TÉMA NÁZORY Z RADNICE

„Jsem z Líšně a jezdím tady často. 
Kombinuji cesty kolem rybníků i traily. 
Na trailech si ale nejvíc vyčistím hlavu, 
protože nemám strach, že mě někdo 
skočí do cesty, nebo se zamotám do 
vodítka nějakého psa. Jezdím tady  
i s pětitiletým klukem. Představa, že se 
za zatáčkou vrhne do hromady kamení, 
mě k smrti děsí. Kuba je malý kluk,  
a když si to nemocnicí odskákal 
dospělý chlap, který už má něco 
naježděno, nechci ani domyslet, co 
by mohlo čekat našeho Kubu“ říká 
maminka Verča (36). Při pravidelných 
údržbách trať kontrolujeme. Doufáme, 
že podobné situace se už nebudou 
opakovat. Dotyčný (či dotyční) by si 
měl uvědomit, že tím ohrožuje zdraví  
a životy ostatních,“ dodává paní Tušková.
 
Další, kteří z trailů nejsou nadšení, 
jsou myslivci. Stěžují si na hlučnost 
cyklistů. Zástupci spolku s nimi jednali 
a společně nalezli kompromisní 
řešení spočívající  ve zkrácení doby, po 
kterou jsou traily otevřeny. Z důvodu 
vyloučení rušení zvěře při pastvě  
a minimalizace rizik z výkonu práva 
myslivosti jsou stezky otevřeny 
následovně:

 ▶ prosinec - únor -  
STEZKY UZAVŘENY!!!

 ▶ březen, duben, září - listopad -  
9:00–17:00

 ▶ květen - srpen - 8:00–19:00
 
A co by Veronika Tušková ráda 
vzkázala bikerům líšeňských 
singletrailů? „Aby se jim u nás líbilo 
a zároveň bych je chtěla poprosit, 
aby dodržovali provozní řád, byli vůči  
sobě ohleduplní a také aby nám 
třeba formou členství či jinak přispěli 
na pravidelnou údržbu, neboť stezky 
nejsou nijak zpoplatněny. Děkuji.“�
   Martina Rychtářová

RADOST  
PRO TERÉNNÍ 
CYKLISTY V LÍŠNI

MĚNÍME LÍŠEŇ –  
KLÍČEM JE DIALOG,  
ANEB HLEDÁME JMÉNO

ŠKOLNÍ ROK V PLNÉM 
PROUDU

KONTEJNERY NA BIOODPAD V ŘÍJNU A LISTOPADU

V sousedství školy Masarova leží ladem pozemek, který 
přes určité snahy jej vylepšit, zůstal do dnešních dnů 
opomenut. Je na čase to změnit. Považuji za nezbytné 
znát Váš názor na budoucnost této pustiny. 

Stejně jako jsme po rozsáhlých debatách s místními zahájili 
revi-talizaci parku Trnkova, v níž budeme pokračovat na jaře 
odstraněním škaredých kontejnerů u parku (nahradíme je 
elegantními pod-zemními kontejnery, jež jsme na základě 
požadavků občanů vybrali trojnásobně větší), tak s Vámi 
chci prodiskutovat budoucí podobu tohoto místa. Sed ut 
perspiciatis  unde  omnis  iste  natus  error  sit  voluptatem  
accusantium doloremque laudantium, totam rem aperiam, 
eaque ipsa quae ab illo inventore veritatis et quasi architecto 

Vážení občané, školní rok je v plném proudu. Ti z Vás, 
kteří mají děti školou (nebo školkou) povinné, většinou 
ví, co se děje, a že toho není málo. Náš cíl – vytvořit 
dětem i pedagogům co nejlepší podmínky – se daří 
naplňovat. Zde je pár příkladů. 

Úspěšně dopadla rekonstrukce svítidel a podlah obou 
tělocvičen ve škole Holzova. Určitě ji kromě žáků oceňují 
i sportovní kluby, které tělocvičny využívají v  odpoledních 
hodinách. Rekonstrukce ZŠ Horníkova, kterou zajišťuje MMB, 
pokračuje neustále za provozu školy, postupně jsou jednotlivé 
úseky dokončovány. Na konci prázdnin byla předána 
opravená místnost kuchyně, škola od nás dostala příspěvek 
na modernizaci gastro zařízení. Pro venkovní prostor nyní 
zpracová-váme projekt na workoutové hřiště, které budeme 
realizovat na začátku příštího roku. V ZŠ Novolíšeňská proběhla 

Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, začátkem června jsme 
vám nabídli speciální svoz bioodpadu a přistavili velké 
modré kontejnery firmy FCC Environment na několik 
míst. Zájem byl velký, proto jsme objednali kontejnery 
proto jsme objednali kontejnery proto jsme objednali 
kontejnery v dalších dvou termínech: 18.–21. října  
a 22.–25. listopadu 2019. Kontejnery budou přistaveny vždy od 
pondělí do pátku na třech místech:

 ▶ roh ulic Kubelíkova a Samoty (u Broďáku)
 ▶ roh ulic Ondráčkova a Zlámanky (u bývalých jatek)
 ▶ roh ulic Klicperova a Bodlákova (odstavná plocha)

Připomínám, že do kontejnerů je možné ukládat pouze rostlinný 
odpad ze zahrady, zbytky jídel, ovoce, zeleniny, slupky i výkaly 
drobných domácích zvířat. Naopak se do kontejneru nesmí 
vkládat maso, kosti, uhynulá zvířata, olej a obaly z potravin, 

beatae vitae dicta sunt explicabo. Nemo enim ipsam 
voluptatem quia voluptas s. Lorem ipsum dolor sit amet, 
consectetur adipiscing elit, sed do eiusmod tempor incididunt 
ut labore et dolore magna aliqua. Ut enim ad minim veniam, 
quis nostrud exercitation ullamco laboris nisi ut aliquip ex ea 
commodo consequat. Duis aute irure dolor in reprehenderit 
in voluptate velit esse cillum dolore eu fugiat nulla pariatur. 
Excepteur sint occaecat cupidatat non proident, sunt in culpa 
qui officia deserunt mollit anim id est laborum. 

Tato všemi opuštěná lokalita u ZŠ Masarova doposud nemá ani 
jméno. V souladu s územním plánem je většina lokality určena  
k výsadbě zeleně. Spolu s Vámi bych chtěl pro budoucí park 
nalézt nové jméno i jeho finální tvář.

Za účasti odborníků na zahradní 
architekturu si spolu můžeme povídat 
o budoucnosti lokality v sále líšeňském 
radnice 11. 11. 2019 v 17 hod. 
   Břetislav Štefan – starosta

stejně jako žádný jiný typ odpadu. Pouze takový bioodpad je 
možné kompostovat a dále ekologicky využít. Také upozorňuji, 
že během celého roku je možné bioodpad odvážet do sběrných 

Do kontejnerů je možné ukládat  
pouze rostlinný odpad ze zahrady, 
zbytky jídel, ovoce, zeleniny

Zajimavá informace  
z článku k vypíchnutí

dvorů na ulicích J. Faimonové a Líšeňské. Rostlinný odpad ze 
zahrad lze rovněž pálit, a to až do konce listopadu, ovšem pouze 
v úterky, čtvrtky a soboty od 9 do 18 hodin. 
Nicméně třídění bioodpadu je k přírodě  
i k našemu životnímu prostředí šetrnější,  
a proto budu rád, když nabízené možnosti 
využijete.
   Martin Příborský – II. místostarosta

obnova povrchu tartanové běžecké dráhy, kterou tato, 
nejen sportovně založená škola, intenzivně využívá. Výměna 
střešní krytiny MŠ a ZUŠ na ulici Trnkova pokračuje podle 
harmonogramu a i přes spoustu deštivých dní se stavební firmě 
podařilo zabezpečovat stavbu tak, že do objektu nezateklo. 
Střecha by se v polovině měsíce měla lesknout v plné kráse.  
V MŠ Hochmanova je dokončena nová pergola, v MŠ Neklež 
budou děti užívat nové hřiště s 3D prvky…, a tak bych mohla 
s výčtem těch drobnějších akcí pokračovat. 

Co chystám do budoucna? V současné době intenzivně 
jednám s  investičním odborem MMB o změně investiční 
akce s názvem Modernizace MŠ Michalova na akci Přístavba 
a modernizace MŠ Michalova. Nestaráme se ale pouze 
o školy a školky, další výzvou bude  
2. etapa modernizace polikliniky, která bude 
probíhat v  příštím roce. Přeji Vám všem 
klidný a slunečný podzim.
   Ing. arch. Iva Kremitovská  
      I. místostarostka

Velký sál radnice v minulých dnech ožil hned několika akcemi. Nej-
dříve, ještě v říjnu, zde proběhl mezinárodní turnaj v hraní taroků. 
Líšeňský klub tarokářů pod vedením pana Kabelky jej organizuje 
už dlouhá léta. Zasvěcení ví, že tato hra je „královskou“ karetní 
hrou, snad nejsložitější z karetních her, které se u nás hrají. Mezi 
účastníky bylo i několik žen, které předvedly, že jsou rovnocenný-
mi soupeřkami. Bylo krásné vidět, že se zde setkalo několik hráčů, 
kteří spolu hrají už roky online a teprve na turnaji se viděli poprvé 
„naživo“. Věkové složení jasně ukazovalo, že pro lidskou paměť je 
důležité ji neustále cvičit, věkové rozdíly několika generací nebyly 
na výsledcích vidět. A kdo vyhrál ? Byl to… ale to není důležité, vy-
hráli vlastně všichni.

Ve středu 3. listopadu se uskutečnilo dlouho avizované setkání 
jubilantů, kteří mají kulaté nebo půlkulaté narozeniny. Protože 
v loňském roce jsem jubilanty navštívila, vzhledem k epidemiolo-
gické situaci, s přáním a dárkem jen „mezi dveřmi“, tak jsme letos 
pozvali i je. Byla jsem ráda, že se podařilo setkání uskutečnit a dou-
fám, že splnilo svůj cíl – oslavit narozeniny bez stresu (ten znají pře-
devším ženy – musí se uklidit, navařit, postarat se o hosty a tak se 
z oslavy stává práce). Na přivítanou každý senior dostal štamprd-
ličku slivovičky pro zahřátí. O kulturní program se zasloužilo folk-

Vánoční přání
Mohli bychom začít slovy jedné krásné a zná-
mé písně: Tiše a ochotně purpura na plotně 
voní… stále voní, po ní k nám vklouzlo to ta-
jemné kouzlo Vánoc. 

Protože se blíží čas vánoční, ráda bych vám všem popřála co mož-
ná nejklidnější prožití svátků. Nechť se nám alespoň v těchto 
dnech podaří zapomenout na každodenní pracovní i osobní sta-
rosti, povinnosti, na všude přítomnou epidemii covid 19.

A co bych si přála, aby se povedlo v příštím roce? Určitě ať se nám 
v Líšni podaří dokončit nejen započaté rekonstrukce a opravy ale 
ať máme dostatek sil i prostředků na veškeré plánované akce. Ať 
netrávíme v dopravních kolonách cestou do centra tolik času jako 
v roce letošním i letech minulých. Ať už konečně při cestách mimo 
Brno, třeba směrem na Vídeň nebo na Svitavy začneme používat 
moderní silnice. Ať má město Brno konečně plán, který umožní 
smysluplné a rozumné městské investice bez zadlužování nás 
všech… Pokud by se Ježíškovi tato přání nepodařila v roce 2022 
splnit, doufám, že třeba se někdy dočkáme.

A pro letošek nám všem přeji, aby zdražení energií a především 
tepla nezpůsobilo „prázdnou rodinnou kasičku“. Ať najdeme pod 
stromečkem dárky, které si přejeme. Ať máme dost času užít si 
mnoho radostných a šťastných chvil s rodinou a přáteli. Zároveň 
bych všem ráda popřála hodně zdraví a úspěchů v roce 2022 a spl-
nění všech vašich přání. Tiše a ochotně purpura na plotně voní… 
stále voní, voněla loni, snad zavoní letos a za rok zase.
l Iva Kremitovská, I. místostarostka

setkání Jubilantů i tarokoVý turnaJ

lórní sdružení Stará Líšeň, jejich písničky si s nimi mnozí rádi zazpí-
vali. Občerstvení a jídlo zajistil kolektiv z Potrefené husy, koláčky 
napekli ve školní jídelně Masarova a výbornou kávu vařila děvčata 
ze Star Cofee. Všem velký dík. Aby všichni měli trvalou vzpomínku, 
zvolili jsme místo živých květin kytičky keramické, které vyrobili 
v dílně na základní škole Pohankova. Myslím, že všechny potěšilo, 
že jim byly společně s přáním předány panem starostou. A kromě 
toho, jak se již stalo skoro tradicí, dostali digitální multifunkční me-
teostanici a bonbonieru. Jedinou chybičkou bylo zjištění, že pošta 
neroznesla všechny pozvánky, takže závěrem bych chtěla požá- 
dat ty jubilanty, kteří se přihlásili a nedostali pozvánku nebo se 
nemohli zúčastnit, aby poslali mail na adresu kremitovska@ 
brno-lisen.cz a před vánocemi jim určitě dárek přinesu. Doufám, 
že se setkání všem líbilo alespoň tak jako mně a těším se, že v roce 
2022 se potkáme s dalšími jubilanty.
l Iva Kremitovská, I. místostarostka

Dominantou prostranství za kostelem svatého Jiljí je po dlouhá 
staletí barokní sousoší Nejsvětější Trojice, jehož autory jsou 
Antonín Riga a Antonín Schweigel. Toto sochařské dílo z 1. po-
loviny 18. století je zapsáno v seznamu kulturních památek.

Sousoší je z pískovce a tento materiál bohužel snadno podléhá po-
větrnostním vlivům. Během poslední doby bylo již několikrát ná-
kladně opravováno (naposledy v roce 2009 za 390.000 Kč). V sou-
časné době je opět v havarijním stavu a na některých místech se 
objevují trhliny. Na základě konzultace s  Památkovým ústavem 
bylo rozhodnuto, že další opravy již nejsou možné a sousoší bude 
zdokumentováno, rozebráno a uloženo v  depozitáři. Pro prostor 
kamenné mřížky s podstavcem bude farnost hledat nové využití.
l P. Petr Šikula 

kritický staV sousoší 
neJsVětěJší troJice



Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, v  měsíci listopadu jsme se 
věnovali zejména dokončování stavebních projektů před zi-
mou. Skončila rekonstrukce zahrady Dělňáku, ke konci se blíží 
práce v  parku na Trnkově pokládkou nových povrchů okolo 
školy a také první etapa rekonstrukce komunikací za Synko-
vou.

Nová zahrada Dělňáku je hotová
V zahradě Dělňáku skončila druhá a závěrečná etapa rekonstruk-
ce. Bylo instalováno nové akátové dětské hřiště s pískovištěm kry-
té stínící plachtou, se skluzavkou, dvěma domečky, sítěmi a prova-
zovými sestavami, workoutové prvky pro dospělé, lavičky a další 

mobiliář. Byla navezena čerstvá půda, vysázeny stromy, živé ploty, 
popínavé rostliny k pergolám a vyset nový trávník. Nové sklady 
dostaly zelené střechy. Během zimy by měl trávník zakořenit a roz-
růst se, aby mohla být zahrada zpřístupněna veřejnosti. Na jaře by 
pak mělo dojít k jejímu slavnostnímu otevření. Kulturní centrum 
Líšeň (KCL) k  tomu naplánuje kulturně společenskou akci pro 
všechny věkové kategorie. Na jaře bychom zde také rádi spustili 
provoz kavárny, pro kterou hledáme vhodného provozovatele. Zá-
jemci o tuto činnost se mohou ozvat mě nebo řediteli KCL. 
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>>> pokračování ze str. 1
na první louku. Při výjezdu z trailu buďte 
opatrní, sjíždíte na frekventovanou cestu. 
K okruhům číslo 2 a 3 se dostanete 
asfaltovou  cestou, která se odděluje  
z údolí do kopce za bývalou restaurací  
U Raka (dnes Pilgrim). Kus před 
hájenkou se rozhodnete, zda vyrazíte 
doleva na okruh č. 2, nebo vyzkoušíte 
okruh č.3 vpravo.
 
Na dvojce vás čeká ještě chvilka 
stoupání. Odměnou vám bude trasa 
nejdelší, která měří 14 kilometrů, je 
méně technická a nejvhodnější pro 
děti. Po kličkování, klesání i stoupání se 
dostanete k cíli, a to opět k první louce. 
A opět dávejte pozor, vjíždíte na cestu 
oblíbenou zejména mezi pejskaři, tak 
ať nepřejedete nějakou tlapku. Nebo 
si ještě kousek vyšlápnete po asfaltce 
a vydáte se doprava na okruh číslo 
3. Tato trasa, jež začíná klesáním, je 
vhodná pro zdatnější cyklisty. V první 
části je trať značená červenou barvou 
a končí černou. Po nejnáročnějším 
(nebo také nejzábavnějším, záleží na 
úhlu pohledu), 6,5 kilometru dlouhém 
úseku se vyhoupnete opět na asfaltové 
cestě nad restaurací Pilgrim. Dávejte 
při výjezdu pozor, ať se nesrazíte  
s projíždějícím autem či jiným cyklistou, 
který si to peláší seshora.

Všechny stezky jsou v různých úsecích 
značeny informativními cedulkami. 
Např. zvýšená opatrnost, křížení cest, 
možnost srážky s autem a tak podobně. 
Dbejte tedy těchto upozornění. Když 
se po asfaltové cestě vrátíte dolů  
a u Pilgrimu se dáte doprava, zakrátko 

se dostanete na konec první louky. 
Toto místo spojuje všechny trasy,  
a proto je zde plánovaná základna. 
Na jaře 2020 plánujeme otevření 
ZÁKLADNY V MARIÁNSKÉM ÚDOLÍ. 
Cyklisté zde naleznou půjčovnu 
kol, servis, obchůdek s infocentrem  
a občerstvení. Základna byla v plánu 
mnohem dříve, avšak stále čekáme na 
všechna povolení k výstavbě. Zásadní 
byla změna územního plánu. Jsme ale 
trpěliví a věříme, že na jaře 2020 vám 
základna otevře své dveře. Srdečně 
zveme i procházející pěší na osvěžující 
nápoj či něco dobrého k zakousnutí“, 
informuje Veronika Tušková.
 
V plánu je také cyklokroužek pro 
děti od 6 let. Děti se v něm naučí, 
jak ovládat své kolo a pohybovat se 
s ním v terénu. Takový cyklokroužek 
úspěšně funguje už druhým rokem 

při základně v Jedovnicích. Líšeňské 
singletraily  se  jeví  jako  ráj  na  Zemi  
a štěstí pro všechny. Bohužel tomu 
tak  ale  není.  Traily  v  Líšni  mají   
i nepřátele. V červenci 2018 neznámý 
pachatel na jednu ze stezek nastražil 
past v podobě hromady kamení, a to 
těsně za zatáčkou. Jeden z jezdců, který 
trasu brázdí pravidelně, utrpěl vážné 
zranění. Na přelomu března a dubna 
tohoto roku se opět našel záškodník, 
který vynaložil ještě větší úsilí a do země 
nastražil pasti v podobě kovových trnů. 
Tentokrát tuto skutečnost projíždějící 
cyklista nahlásil policii. Policisté však 
nakonec případ kvůli nedostatku 
důkazů odložili. „Nepodařilo se zjistit, 
kdo tam hroty umístil a proč, zda  
v tom byl úmysl”, uvádí zpravodajský 
portál www.idnes.cz z  10. dubna 2019. 

HLAVNÍ TÉMA NÁZORY Z RADNICE

„Jsem z Líšně a jezdím tady často. 
Kombinuji cesty kolem rybníků i traily. 
Na trailech si ale nejvíc vyčistím hlavu, 
protože nemám strach, že mě někdo 
skočí do cesty, nebo se zamotám do 
vodítka nějakého psa. Jezdím tady  
i s pětitiletým klukem. Představa, že se 
za zatáčkou vrhne do hromady kamení, 
mě k smrti děsí. Kuba je malý kluk,  
a když si to nemocnicí odskákal 
dospělý chlap, který už má něco 
naježděno, nechci ani domyslet, co 
by mohlo čekat našeho Kubu“ říká 
maminka Verča (36). Při pravidelných 
údržbách trať kontrolujeme. Doufáme, 
že podobné situace se už nebudou 
opakovat. Dotyčný (či dotyční) by si 
měl uvědomit, že tím ohrožuje zdraví  
a životy ostatních,“ dodává paní Tušková.
 
Další, kteří z trailů nejsou nadšení, 
jsou myslivci. Stěžují si na hlučnost 
cyklistů. Zástupci spolku s nimi jednali 
a společně nalezli kompromisní 
řešení spočívající  ve zkrácení doby, po 
kterou jsou traily otevřeny. Z důvodu 
vyloučení rušení zvěře při pastvě  
a minimalizace rizik z výkonu práva 
myslivosti jsou stezky otevřeny 
následovně:

 ▶ prosinec - únor -  
STEZKY UZAVŘENY!!!

 ▶ březen, duben, září - listopad -  
9:00–17:00

 ▶ květen - srpen - 8:00–19:00
 
A co by Veronika Tušková ráda 
vzkázala bikerům líšeňských 
singletrailů? „Aby se jim u nás líbilo 
a zároveň bych je chtěla poprosit, 
aby dodržovali provozní řád, byli vůči  
sobě ohleduplní a také aby nám 
třeba formou členství či jinak přispěli 
na pravidelnou údržbu, neboť stezky 
nejsou nijak zpoplatněny. Děkuji.“�
   Martina Rychtářová

RADOST  
PRO TERÉNNÍ 
CYKLISTY V LÍŠNI

MĚNÍME LÍŠEŇ –  
KLÍČEM JE DIALOG,  
ANEB HLEDÁME JMÉNO

ŠKOLNÍ ROK V PLNÉM 
PROUDU

KONTEJNERY NA BIOODPAD V ŘÍJNU A LISTOPADU

V sousedství školy Masarova leží ladem pozemek, který 
přes určité snahy jej vylepšit, zůstal do dnešních dnů 
opomenut. Je na čase to změnit. Považuji za nezbytné 
znát Váš názor na budoucnost této pustiny. 

Stejně jako jsme po rozsáhlých debatách s místními zahájili 
revi-talizaci parku Trnkova, v níž budeme pokračovat na jaře 
odstraněním škaredých kontejnerů u parku (nahradíme je 
elegantními pod-zemními kontejnery, jež jsme na základě 
požadavků občanů vybrali trojnásobně větší), tak s Vámi 
chci prodiskutovat budoucí podobu tohoto místa. Sed ut 
perspiciatis  unde  omnis  iste  natus  error  sit  voluptatem  
accusantium doloremque laudantium, totam rem aperiam, 
eaque ipsa quae ab illo inventore veritatis et quasi architecto 

Vážení občané, školní rok je v plném proudu. Ti z Vás, 
kteří mají děti školou (nebo školkou) povinné, většinou 
ví, co se děje, a že toho není málo. Náš cíl – vytvořit 
dětem i pedagogům co nejlepší podmínky – se daří 
naplňovat. Zde je pár příkladů. 

Úspěšně dopadla rekonstrukce svítidel a podlah obou 
tělocvičen ve škole Holzova. Určitě ji kromě žáků oceňují 
i sportovní kluby, které tělocvičny využívají v  odpoledních 
hodinách. Rekonstrukce ZŠ Horníkova, kterou zajišťuje MMB, 
pokračuje neustále za provozu školy, postupně jsou jednotlivé 
úseky dokončovány. Na konci prázdnin byla předána 
opravená místnost kuchyně, škola od nás dostala příspěvek 
na modernizaci gastro zařízení. Pro venkovní prostor nyní 
zpracová-váme projekt na workoutové hřiště, které budeme 
realizovat na začátku příštího roku. V ZŠ Novolíšeňská proběhla 

Vážení spoluobčané, milí Líšňáci, začátkem června jsme 
vám nabídli speciální svoz bioodpadu a přistavili velké 
modré kontejnery firmy FCC Environment na několik 
míst. Zájem byl velký, proto jsme objednali kontejnery 
proto jsme objednali kontejnery proto jsme objednali 
kontejnery v dalších dvou termínech: 18.–21. října  
a 22.–25. listopadu 2019. Kontejnery budou přistaveny vždy od 
pondělí do pátku na třech místech:

 ▶ roh ulic Kubelíkova a Samoty (u Broďáku)
 ▶ roh ulic Ondráčkova a Zlámanky (u bývalých jatek)
 ▶ roh ulic Klicperova a Bodlákova (odstavná plocha)

Připomínám, že do kontejnerů je možné ukládat pouze rostlinný 
odpad ze zahrady, zbytky jídel, ovoce, zeleniny, slupky i výkaly 
drobných domácích zvířat. Naopak se do kontejneru nesmí 
vkládat maso, kosti, uhynulá zvířata, olej a obaly z potravin, 

beatae vitae dicta sunt explicabo. Nemo enim ipsam 
voluptatem quia voluptas s. Lorem ipsum dolor sit amet, 
consectetur adipiscing elit, sed do eiusmod tempor incididunt 
ut labore et dolore magna aliqua. Ut enim ad minim veniam, 
quis nostrud exercitation ullamco laboris nisi ut aliquip ex ea 
commodo consequat. Duis aute irure dolor in reprehenderit 
in voluptate velit esse cillum dolore eu fugiat nulla pariatur. 
Excepteur sint occaecat cupidatat non proident, sunt in culpa 
qui officia deserunt mollit anim id est laborum. 

Tato všemi opuštěná lokalita u ZŠ Masarova doposud nemá ani 
jméno. V souladu s územním plánem je většina lokality určena  
k výsadbě zeleně. Spolu s Vámi bych chtěl pro budoucí park 
nalézt nové jméno i jeho finální tvář.

Za účasti odborníků na zahradní 
architekturu si spolu můžeme povídat 
o budoucnosti lokality v sále líšeňském 
radnice 11. 11. 2019 v 17 hod. 
   Břetislav Štefan – starosta

stejně jako žádný jiný typ odpadu. Pouze takový bioodpad je 
možné kompostovat a dále ekologicky využít. Také upozorňuji, 
že během celého roku je možné bioodpad odvážet do sběrných 

Do kontejnerů je možné ukládat  
pouze rostlinný odpad ze zahrady, 
zbytky jídel, ovoce, zeleniny

Zajimavá informace  
z článku k vypíchnutí

dvorů na ulicích J. Faimonové a Líšeňské. Rostlinný odpad ze 
zahrad lze rovněž pálit, a to až do konce listopadu, ovšem pouze 
v úterky, čtvrtky a soboty od 9 do 18 hodin. 
Nicméně třídění bioodpadu je k přírodě  
i k našemu životnímu prostředí šetrnější,  
a proto budu rád, když nabízené možnosti 
využijete.
   Martin Příborský – II. místostarosta

obnova povrchu tartanové běžecké dráhy, kterou tato, 
nejen sportovně založená škola, intenzivně využívá. Výměna 
střešní krytiny MŠ a ZUŠ na ulici Trnkova pokračuje podle 
harmonogramu a i přes spoustu deštivých dní se stavební firmě 
podařilo zabezpečovat stavbu tak, že do objektu nezateklo. 
Střecha by se v polovině měsíce měla lesknout v plné kráse.  
V MŠ Hochmanova je dokončena nová pergola, v MŠ Neklež 
budou děti užívat nové hřiště s 3D prvky…, a tak bych mohla 
s výčtem těch drobnějších akcí pokračovat. 

Co chystám do budoucna? V současné době intenzivně 
jednám s  investičním odborem MMB o změně investiční 
akce s názvem Modernizace MŠ Michalova na akci Přístavba 
a modernizace MŠ Michalova. Nestaráme se ale pouze 
o školy a školky, další výzvou bude  
2. etapa modernizace polikliniky, která bude 
probíhat v  příštím roce. Přeji Vám všem 
klidný a slunečný podzim.
   Ing. arch. Iva Kremitovská  
      I. místostarostka

plesoVá seZona V líšni, čeká nás?

Před ZUŠ a MŠ Trnkova vznikne
náměstíčko
V parku na Trnkově jsme dokončili výsadbu no-
vých stromů, keřů, bylin a vysetí nového trávní-
ku v centrální části parku. Současně s výsadbou byl do této části 
umístěn i závlahový systém napojený na retenční nádrž u školy. 
Závěrečnou fází je úprava povrchů. Podél umělecké školy a školky 
se potáhne chodník z česaného betonu, ze kterého jsou i chodníky 
v parku. A ve zbytku zpevněné plochy jsme se rozhodli investo- 
vat do kvalitnějšího materiálu a zkrášlit prostranství kamennou 
dlažbou. Doprostřed této plochy bude umístěna masivní dřevěná 
lavice, která oddělí prostor pro vjezd a krátkodobé parkování aut 
od části nad retenční nádrží, kam auta vjíždět nesmějí. Vznikne 
tu tedy jakési malé náměstíčko, kde budou moci například rodiče 
v příjemném prostředí odpočívat při čekání na svoje děti a které 
by do budoucna mohl ozdobit i umělecký prvek. Věřím, že este- 
tické prostředí si právě základní umělecká škola ve svém okolí za-
slouží.

Rekonstrukce komunikací odstartovala
první etapou
Rozběhla se celková rekonstrukce komunikací za ulicemi Syn-
kovou, Zikovou a Elplovou, jejíž první etapa okolo MŠ Synkova se 
blíží ke konci. Vznikne zde nový chodník a na opačné straně vozov-
ky i parkovací stání. Zvláštností těchto parkovacích míst je, že se 
do nich bude couvat, a to na základě požadavků policie z důvodu 
bezpečnosti. Hned po zimě bychom chtěli navázat rekonstrukcí 
ulice Synkovy a poté dalších ulic. Na tyto práce jsme opět získali 
dotaci od Statutárního města Brna.

Zadání územní studie pro náměstí Karla IV.
bylo schváleno
Během léta jsme spolu s Odborem územního plánování a rozvoje 
Magistrátu (OUPR) pracovali na zadání územní studie pro nové 
náměstí Karla IV., které zastupitelstvo MČ vzalo v říjnu na vědomí 
a následně bylo schváleno OUPR. Územní studie je územně pláno-
vací podklad, který stanoví detailní podmínky pro rozvoj daného 
území a využití jednotlivých pozemků. Její zadání vychází z vítězné 
koncepce vzešlé z architektonické soutěže, připomínek odborné 
poroty, zastupitelů a dalších. Územní studie by měla být zpracová-
vána během příštího roku s  tím, že koncept, tedy návrh studie, 
bude opět představen veřejnosti pravděpodobně během jara.

Přeji vám všem příjemné prožití adventního času, Vánoc i přelomu 
roku, pokud možno ve zdraví a v přítomnosti Vašich blízkých.
l Martin Příborský, II. místostarosta, foto Petra Švehlová

Začátkem příštího roku, sotva skončí Vánoce a oslavíme Nový 
rok, v Líšni začne plesová sezona, na kterou se už moc těšíme, 
protože letos a zčásti i loni jsme o ni kvůli covidu přišli. I letos 
se epidemie zatím nevyvíjí příznivě, ale všichni věříme, že se 
plesy uskuteční a intenzivně pracujeme na jejich přípravě. 

A víte, který ples bude úplně první? 15. ledna zahájí sezonu roku 
2022 ples Líšeňského občanského spolku. Ten nejspíš znáte jako 
LOSí ples v Líšni. Tento ročník bude jubilejní 5. a ponese se v duchu 
„Noci kouzel“. Na co se těšit a proč na tento ples přijít? Na to jsme 
se zeptali Martina Příborského (ODS), místostarosty Líšně a před-
sedy Líšeňského občanského spolku. „Noc kouzel se ponese v du-
chu naděje na změny k lepšímu. Symbolem plesu se stane hvězda, 
která znázorňuje světlo a naději. A program? Ten bude tradičně 
plný kouzelného tance na hudbu osvědčených kapel, dobrého jíd-
la a pití. A chybět nemůže ani bohatá tombola.“ říká Martin Příbor- 

ský, který každoročně se svými kolegy ples pořádá. Na webu 
loslisen.cz brzy najdete informace o koupi lístků. 

Nicméně čekají nás i další plesy v sezoně 2022. Na dvou z nich se 
podílí městská část, a proto se ptáme radní pro kulturu, kterou je 
Eva Svobodová (ODS): „22. ledna se můžete těšit na Fotbalový ples 
SK Líšeň a 12. února nás čeká Líšeňský ples – ples MČ Brno-Líšeň“.

Několik dalších plesů tradičně pořádají i líšeňské školy a další or-
ganizace. „Přeji si, abychom se v nadcházející plesové sezóně 2022 
ve zdraví potkali na tanečním parketu, dámy oblékly krásné večer-
ní šaty, pánové vynesli slavnostní obleky a společně protančili ne-
jedny střevíce. Na všechny vás srdečně zvu.“ dodává Eva Svobodo-
vá. A tím je řečeno úplně vše – těšíme se, že se s Vámi zase po čase 
setkáme při těchto tradičních společenských akcích.
l Kryštof Látal, Líšeňský občanský spolek
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ÚleVa. do ondráčkoVy ulice se Vrátila
neJen dopraVa

Milí čtenáři, stav některých silnic v roce 1933 nebyl nikterak veselý, 
jak se můžeme dočísti, proto se jistě radujeme, že ulice Ondráčko-
va, zejména cyklisty prokletá, je již průjezdná a s novým povrchem.  
Přeji za Komisi Líšeňských novin krásné Vánoce a adventní čas 
a zůstávejte v lásce!
l Petra Švehlová

střípky Z pokladu historických noVin V líšni

Bahno v ulici, komplikovaný nebo znemožněný příjezd autem, 
cesta autobusem do Mariánského údolí širokou oklikou mimo 
Brno. Lidé nejen z Líšně se museli v posledních skoro dvou le-
tech potýkat s omezeními v Ondráčkově ulici a okolí. Odměnou 
za trpělivost je to, že se oblast konečně posunula do 21. století. 
Alespoň v případě standardní kanalizace, která tam doposud 
chyběla. Bonusem je otevření ulice o řadu měsíců dříve, než 
bylo plánováno.

Dřívější konec potvrdila mluvčí Brněnských komunikací Vladimíra 
Navrátilová. „Stavba kanalizace a komunikace v úseku od ulice Po-
dolské po rodinný dům Ondráčkova číslo 72 je dokončena. Souvis-
lá údržba vozovky byla provedena v koordinaci s investiční stavbou 
města, která řeší rekonstrukci kanalizace, vodovodu a komunikace 
v zástavbě. Nyní je komunikace průjezdná pro veškerou dopravu,“ 
sdělila mluvčí. Novinkou v ulici je bezbariérová úprava. Zklidnit do-
pravu má nově třicetikilometrové rychlostní omezení. Naopak do-
datečná cykloopatření projekt neřešil.

Po dlouhých letech je díky dostavbě celá Líšeň odkanalizovaná. 
„Tímto rušíme všechny výjimky a nikdo už nic nebude vypouštět 
do potoka,“ konstatoval líšeňský starosta Břetislav Štefan. Bez ka-
nalizace zůstanou jen novostavby, jejichž majitelé se rozhodli jít 
raději cestou čistících septiků.

Starosta připomněl, že se stavbu podařilo dotáhnout po deseti le-
tech. „Projekt vznikl za primátora Romana Onderky, peníze na něj 
šly za Petra Vokřála a stavělo se za Markéty Vaňkové. Dlouhodo-
bost je u tak velkých investic důležitá,“ řekl.

Zároveň ocenil, že se ulice dočkala kompletní rekonstrukce. „Vy-
měnily se všechny inženýrské sítě. Znamená to, že se rok po udě-
lání povrchů nezačne znovu kopat třeba kvůli plynu. Pokud nena-
stanou nějaké havárie, do ulice se dlouho nebude muset sahat,“ 

ocenil Štefan. To platí jen pro novou pravou stranu. Naopak na le-
vobřežní části se připravuje rekonstrukce plynu, která vypukne 
možná už v příštím roce.

Starosta také ocenil místní za jejich trpělivost během náročné re-
konstrukce. „Jsem rád, že to zvládli, stavba znamenala hodně pro-
blémů. Navíc u tak velkého projektu z úrovně magistrátu města 
Brna se poněkud ztrácí citlivost v dopadech na místní. Komunika-
ce je složitá a není moc pružná, lidé navíc pořádně nevědí, na koho 
se obrátit,“ uvedl Štefan.

Jedním z negativ je úbytek parkovacích míst, který si vynutily sou-
časné předpisy a nároky policie na bezpečnost. „Nejvíce z nich 
zaniklo tím, že se přiznaly vjezdy do domů a garáží. Policisté poža-
dovali rozhledové trojúhelníky. Původně navíc v ulici parkovací 
místa nebyla, parkovalo se na divoko. Teď jsou oficiální, ale musí 
jich být zdánlivě méně,“ vysvětlil starosta Štefan.

Resty po rekonstrukci zatím zůstávají například v chybějícím za-
střešení zastávek. „Přístřešky se v projektu bohužel neřešily. Jed-
náme proto s firmou EuroAWK, která pro nás zastávky v Líšni dělá. 
Například nedávno postavili přístřešek na konečné 55 a také na 
Velké Klajdovce,“ doplňuje místostarosta Martin Příborský. Dodal, 
že se v celém projektu objevilo i několik dalších sporných záleži- 
tostí či problémů, byť drobnějšího charakteru. „Až po schválení 
projektu se třeba rozhodlo rozšířit parkoviště na Velatické ulici, 
a z toho vyplynula potřeba dodělat zde pouliční osvětlení. To zafi-
nancovala městská část,“ vysvětlil Příborský.

Do Ondráčkovy ulice se příští rok ještě dělníci vrátí. Konkrétně 
k potoku, kde vznikne propojení pro pěší přes u zastávky Velatická. 
Městská část se také chce pustit do údržby koryta Líšeňského po-
toka, kterou kvůli rekonstrukci několik let odkládala.
l (rs)
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V říjnovém čísle LN jsme se zastavili v ulici Holzova, pojmeno-
vané po významném líšeňském lékaři Dr. Holzovi. Na konci 
jsme položili otázku, které další dvě ulice nesou název po léka-
řích z Líšně. Věděli jste? Dnes vám tyto dva významné muže 
představíme.

Obě ulice se nachází v síd-
lišti. První z  nich – ulice 
Poláčkova, nese jméno 
po nástupci doktora Hol-
ze, doktoru Františku Po-
láčkovi. Toho mnozí sou-
časní občané Líšně znali 
ještě osobně a jako svého 
praktického lékaře ho na-
vštěvovali.

V Líšni se narodil 21. 7.  1901 
v  rodině obuvníka a celý 
život zde neúnavně pečo-
val o zdraví svých pacien-
tů. Bez omezení ordinač-
ních hodin běžně v  noci 
vstával a odcházel pomoci 
do rodin, kde ho bylo po-
třeba. Vždy ochotně objíž-
děl nejen Líšeň, ale i okolní 

vesnice, kde ho všichni znali jako lékaře s velkým nadáním i zkuše-
nostmi. V terénu, bez moderních přístrojů a laboratorních vyšetře-
ní, dokázal s vysokou odborností určovat diagnózy svých pacientů. 
Byl známý jako diagnostik „od Pánaboha“.

Je až neuvěřitelné, kolik dalších aktivit byl schopen zvládnout – byl 
členem pěveckého a divadelního spolku, zdravotníkem Sokola 
a SK, v Líšni rozvíjel činnost Červeného kříže, věnoval se myslivosti 
a rybářství a navíc byl nadšený pěstitel jabloní, který získal mnoho 
cen a uznání na výstavách pořádaných líšeňským ovocnářským 
spolkem. Dům, ve kterém jako lékař působil, najdete v těsné blíz-
kosti domu doktora Holze na „městečku“. Poměrně mladý ovdověl 
a znovu se oženil. (Jeho druhá žena byla vdova po maj. Ptašinském, 
po němž je také pojmenována ulice v Brně). Až do své smrti byl 
aktivní, a přestože již v důchodu, stále vypomáhal tam, kde bylo 
třeba. Zemřel uprostřed práce v roce 1975.

„Hbitý diagnostik, výborný terapeutik a jemný psycholog spojil 
své vlastnosti s velkou pílí a svědomitostí a stal se nejideálnějším 
rodinným lékařem v  pravém slova smyslu…“, tak o něm v  přání 
k  jeho 70. narozeninám napsal profesor MUDr. Václav Houbal, 
o něco mladší významný lékař z Líšně. I po něm najdeme pojme-
novanou ulici v líšeňském sídlišti – ulice Houbalova. 

Profesor Houbal se narodil v roce 1913 v selské rodině v Líšni a celý 
život zůstal tomuto místu věrný. Po maturitě vystudoval těsně 
před uzavřením českých vysokých škol lékařskou fakultu a začal 
působit nejprve v Brně, pak krátce v Ivančicích a hned po skonče-
ní války znovu na různých pozicích v Brně. Na sklonku čtyřicátých 
let přišel do Léčebny pro choroby stáří v Brně-Bohunicích. Zde se 
v roce 1951 stal ředitelem a v této funkci působil až do roku 1960. 

Bohunická nemocnice pod jeho vedením prošla výrazným rozvo-
jem. Později v ní působil jako přednosta kliniky infekčních chorob. 
Tento významný líšeňský rodák se celý život odborně zabýval pro-
blematikou infekčních chorob a zavedl novou vyšetřovací metodu 
– laparoskopii. Kromě toho měl velký zájem o sport. A to nejen jako 
člen Sokola v Líšni, ale i jako lékař. Velmi úzce spolupracoval s br-
něnskými sportovci a stal se lékařem oddílu ledního hokeje ZKL 
Brno a lékařem československého reprezentačního družstva v led-
ním hokeji a cyklistice. Zúčastnil se několika mistrovství světa 
a dvou olympijských her – 1956 a 1960. Mezi hráči byl velmi oblíben 
jako vynikající odborník, pracovitý a svědomitý lékař s velmi citli-
vým přístupem. Zemřel náhle ve věku 61 let v roce 1974. 

Tři pánové (Dr. Holz, Dr. Poláček a Dr. Houbal), se vzájemně sice 
více či méně věkově míjeli, ale osobně se znali, uznávali se a po-
stupně pracovali pro zdraví nejen obyvatel Líšně. Jména tří ulic 
v Líšni nám je stále připomínají.
l Eliška Vondráčková, Silvie Dražanová
l zastupitelky KDU-ČSL (Spolu v Líšni)

ZastaVme se V ulicích

MUDr. František Poláček

František Poláček jako student
Masarykovy univerzity

Dům MUDr. Josefa Holze Dům MUDr. Františka Poláčka
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  !Výstava prodloužena do 15. prosince!

  sVět očima líšŇáků
  Výstava černobílých fotografií spolku Foto-Líšeň. Výstava je přístupná veřejnosti v pondělky 16.00–18.00 hod.,
  úterky a čtvrtky 17.00–19.00 hod. (sledujte aktuality na webu či FB).
  Pořádá Kulturní centrum Líšeň ve spolupráci s Foto-Líšeň.

1. 12. 19.30 koncert souroZenců ulrychoVých
  a skupiny JaVory
  Přesunutý termín z 21. 10.  Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Vstupné: 450 Kč v předprodeji: www.ticketlive.cz
  a v Copycentru Líšeň, Jírova 10, nebo 500 Kč na místě (20 % sleva pro ZTP/ZTPP). Pořádá KC Líšeň. 

3. 12. 19.30 „mikulášsko-Vánoční koledoVání“
  s cimbáloVou muZikou líšŇáci
  Zvou vás všechny děti, teta Hela, Verča, Mery za DNS Líšňáček. Dělňák Líšeň, Klajdovská 28.

4. 12. 19.30 back to old school
  Dj Michal zahraje populární hudbu minulých desetiletí.
  Dělňák Líšeň, Klajdovská 28. Pořádá KC Líšeň. Vstupné na místě 120 Kč.

5. 12. 16.30 setkání s mikulášem
  na ZámeckÉm nádVoří Zámku belcredi
  Pořádá RC Pastelka, nutná rezervace na www.pastelka.net.

11. 12. 9.00 líšeŇskÉ Vánoce a FarmářskÉ trhy
  Farmářské pochoutky a drobnosti k zakoupení. Vystoupení místních mateřských a základních škol.
  Dětské rukodělné dílny (Salesko, RC Pastelka). Nadzemní plocha nad zastávkou Jírova, tramvaj č. 8.
  Vstup zdarma. 

11. 12. 16.30 shadoW kVartet
  Benefiční koncert na podporu nového kostela. Kostel sv. Jiljí.

12. 12. 15.00–18.00 adVentní baZárek oblečení a doplŇků
  Máte doma plné skříně oblečení, které nenosíte a rádi byste, aby posloužilo ještě někomu jinému?
  Zarezervujte si své prodejní místo na emailu: bazarek.abzac@gmail.com nebo na tel. čísle: 739 23 24 36.
  Chcete si udělat radost zánovním kouskem, a přitom ušetřit nějakou tu kačku? Budeme se na vás těšit,
  vstup je zdarma! ABZAC CENTRUM, Šimáčkova 704/135, Brno Líšeň.
  Více informací na fb adventní bazárek oblečení a doplňků.

12. 12. 16.00 Vánoční hra
  aneb co andělÉ ZVěstoVali
  Divadlo Kufr vás zve na poetickou hru dvou popletených andělů, kteří zvěstují narození Ježíše Krista.
  Představení je vhodné pro malé i velké. Dělňák, Klajdovská 28. Pořádá KC Líšeň. Vstupné na místě 80 Kč. 

16. 12. 18.00 klasická hudba na Zámku
  Studenti hudební fakulty JAMU a Kulturní centrum Líšeň vás zvou na 2. koncert z cyklu Klasická hudba
  na zámku. Vystoupí posluchači Katedry strunných nástrojů. Obřadní síň zámku Belcedi, Pohankova ulice.
  Pořádá KC Líšeň. Vstupné na místě 60/120 Kč. 

31. 12.   silVestroVský pochod
  Start od 9.00do 10.00, Mariánské údolí kousek od konečné zastávky autobusu č. 55.
  Konec dle vlastních sil v restauraci Potrefená husa. Pořádá KC Líšeň, MČ Brno-Líšeň a sportovní komise.
  Vstup zdarma.

Změna programu vyhrazena
Více informací na facebooku a na www.kclisen.cz.

Návštěvník je povinen doložit bezinfekčnost (COVID-19) dle aktuálních nařízení. 
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Prode j  nápo jù  „U pavouka“
Velký výběr alko a nealko nápojů. Stáčená vína, značková

a ročníková. Na objednávku sudové pivo od 10 litrů.
Zaveden prodej pivních speciálů

a Pivrncovy kosmetiky.
Trnkova 15, Stará Líšeň, tel.: 605 251 927 v otevírací době

Po–Pá 14–20 hod., So 9–12 a 14–20 hod. Od 1. 1. 2016: Ne – zavřeno.

SPORT   LÍŠEŇSKÉ NOVINY

Zveme Vás do Líšeňské vinotéky s posezením.
Velký výběr stáčených i lahvových vín.

Máme pro Vás aktuálně výborný burčák – bílý i červený.
Najdete nás u Alberta, Bednaříkova 1a.

Po–Ne:
14 –21 hod.

 ELEKTRIKÁŘ: montáž, opravy, revize – vč. so a ne. Tel.: 777 019 667.

 MALBY 14 Kč/m2, nátěry dveří 350 Kč/ks, radiátorů, oken, rýn, střech, 
fasád, ZEDNICKÉ PRÁCE, TAPETOVÁNÍ, Živnostníci pro LÍŠEŇ.
606 469 316, www.maliribrno-hezky.cz, platba hotově = SLEVA 250 Kč!

 ÚKLIDOVÁ FIRMA NABÍZÍ PRÁCI V BRNĚ-SLATINĚ. Úklid auto-
salonu, prac. doba od 5.00 h., (3 hod. práce), po–pá, po zaškolení 
plat 7000 Kč. Více při osobním setkání. Tel.: +420 739 408 401,
e-mail: eliska.stehulova@yakin.cz.

 ČIŠTĚNÍ odpadů a kanalizací, inastalatérské a zámečnické práce. 
Běžné opravy i havárie. Mob: 728 688 391, www.rokodom.cz.

 Koupím BYT nebo RD v této lokalitě 1+KK–2+KK, 3+1-4+1 nebo 
RD. PLATIM V HOTOVOSTI. Právní servis a vše vyřídím! Prosím 
nabídněte  Volejte mob: 775 20 21 22.

 REKONSTRUKCE KOUPELEN, JADER, INTERIÉRŮ NA KLÍČ. 
Práce obkladačské, zednické, sádrokarton, instalatérské, malířské. 
Spolehlivost, kvalita. Tel. 777 141 165, 773 518 654

 www.vseprochovkrepelkyjaponske.cz
Klece pro chov křepelek. Doprava po celé ČR.

 SERVIS A OPRAVA NOTEBOOKŮ A POČÍTAČŮ
Diagnostika ZDARMA! Vyzvednutí u Vás. Rozumné ceny,
rychle a spolehlivě, 25 let praxe. Bednář. Tel.: 608 880 107.

 MONTÁŽE A OPRAVY SPOLEČNÝCH A INDIVIDUÁLNÍCH TV 
ANTÉN, SATELITŮ A TV ROZVODŮ, MĚŘENÍ TV, SAT SIGNÁLŮ, 
DODÁVKY NA KLÍČ. Kučka-Menčik, Popelákova 21, Líšeň.
Tel. 602 536 866, 603 443 626, e-mail: frantisek.kucka@volny.cz.

 KUCHYŇSKÉ LINKY A VESTAVĚNÉ SKŘÍNĚ, dvířka, skříňky
a pracovní desky na míru. www.vrbakuchyne.cz. Vrba 603 438 707.

 REKONSTRUKCE BYTOVÝCH JADER, KOUPELEN A TOPENÍ.
Poradenství, návrh, realizace na klíč. Tel.: 513 034 551, mobil:
704 458 187, e-mail: info@tzbcentrum.cz, www.tzbcentrum.cz.

 OPRAVY TELEVIZORŮ, LCD monitorů, Hi-Fi věží a jiné domácí 
elektroniky. Rychle, levně a kdykoliv. Ing. Miloslav Hánečka,
Herbenova 8, Stará Líšeň. Tel.: 544 217 106, mob.: 723 624 643.

PRODEJ VÁNOÈNÍCH STROMKÙ
borovice, smrky, støíbrné smrky, jedle.
Dennì nové èerstvì øezané stromky

z Èeskomoravské vrchoviny
OVOCE, ZELENINA

„Na konečné“, Líšeò – ulice Svánovského
tel.: 605 258 897, 605 547 360

e-mail: jursam@seznam.cz

Velký výbìr za skvìlé ceny. Po domluvì dovoz
až domù ZDARMA. Možnost telefonické objednávky

a následný dovoz stromkù až domù.
Možnost uskladnìní stromkù a vyzvednutí

nejpozdìji 23. 12. ZDARMA. 
Doplòkový prodej jmelí a vìtví do vázy i na høbitov.

Jsme tu pro vás: PO–PÁ 9.00–18.00, SO 8.00–16.00
 NE 8.00–16.00
 Prodej dennì od 1. 12. do 23. 12.

prodej
stromkù

zde
Albert

tisk, grafickÉ prÁce

Tiskárna SETTRONIC, Bubeníèkova 30
tel. 548 538 528, 603 588 964, info@settronic.cz

letáky

vizitky

brožury

časopisy



stvení, za kterým se jen zaprášilo. Děti se na tento den převlékly do 
kostýmů, někdo dokonce do strašidelných, ale všechny naše pří-
šery a strašidla byla milá, takže celý den jsme si užili a bylo nám 
hezky.
l Barbora Krátká, třídní učitelka

Zážitky z „VIDA“
V pátek 22. října se naše třída 2. B ze ZŠ Novolíšeňská vydala do 
zábavního vědeckého centra v blízkosti výstaviště. Ve stálé expo-
zici si děti prohlédly, otestovaly a vyzkoušely různé pokusy a sta- 
noviště (např. rotující místnost).

V „Divadle vědy“ jsme shlédli představení „Albatros“ plné zábav-
ných pokusů se vzduchem a dozvěděli se, kdo letěl v horkovzduš-
ném baloně jako první. Velmi zajímavý byl výukový program „Ta-
nec barev“. Děti ve skleněných nádobách míchaly různé barvy, 
zjistily kdy a jak vzniká duha a pomocí „kouzelných brýlí“ viděly, 
z jakých barev je tvořeno bílé světlo. 

Celodenní program byl završen 3D filmem „Na křídlech ptáků“. 
Vše se nám moc líbilo a rádi se do VIDA centra zase někdy vypra-
víme. 
l Miluše Malá, třídní učitelka
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Zš noVolíšeŇská
Výcvik agentů v 7. a 8. ročníku
I když je říjen typický chladnějším počasím, naši žáci 7. a 8. tříd se 
tentokrát pořádně zapotili. Se svým třídním učitelem se zúčastnili 
VÝCVIKU AGENTŮ. Během tohoto tréninku zdolávali společně ně-
kolik náročných zkoušek. Aby se dostali až k závěrečné misi, mu-
seli prokázat svou ochotu spolupracovat, komunikovat, vzájemně 
si důvěřovat a být všímavý ke svým spolužákům. Jedině přes tyto 
vlastnosti se z nich mohli stát AGENTI. Některé třídy musely opa-
kovaně trénovat nějakou ze 4 nutných dovedností, ale nakonec se 
všem podařilo získat potřebné odznaky a na závěr si vyzkoušet 
vlastní schopnosti v praxi při Arrow game v lanovém centru Proud. 

Naším cílem samozřejmě nebylo vytvořit tajné agenty (i když ně-
kteří by byli skvělí), ale díky společně strávenému dni získat nové 
třídní zážitky a připomenout si tak aktivity, které se kvůli distanční 
výuce vytratily. A naši mladí AGENTI v této misi uspěli na výbornou! 
l Iveta Rebrová, školní psycholožka 

Strašidla na ZŠ Novolíšeňská
Víte, jaký je rozdíl mezi svátkem Halloween a Dušičkami? My ve 
3. D už ano. Celé pondělí 1. listopadu jsme si totiž o těchto dvou 
svátcích povídali, plnili na toto téma úkoly, hráli hry a i si namalo-
vali strašidelnou masku. Rodiče poslali po dětech vynikající občer-

Zš masaroVa
Mediální dílny
Druhý říjnový týden se žáci devátého ročníku zúčastnili programu 
Mediální dílny v  Knihovně Jiřího Mahena. Program vytvořila or- 
ganizace Zvolsi.info a týkal se především práce a bezpečnosti na 
sociálních sítích. Po dvou hodinách vstřebávání informací se devá-
ťáci provětrali při prohlídce širšího centra města, v rámci které po-
znávali poslední průmyslové objekty „Moravského Manchesteru“. 
l Mgr. Ondřej Nakládal, Mgr. Juraj Švec,
l Mgr. Vladěna Zezulová 

Podzimní výlet
Začaly podzimní prázdniny, ale přesto kroky některých dětí a paní 
vychovatelek směřovaly ke škole. Obloha nám slibovala hezké po-
časí, a tak jsme hned ráno vyrazili na výlet. Pěšky jsme došli až 
k hradisku Staré Zámky, kde jsme získali informace o historii této 
lokality. Také jsme zde poobědvali opečené špekáčky. Ani jsme se 
nenadáli a byl nejvyšší čas k návratu. Cestou tam i zpět jsme si 
povídali, hráli hry, závodili. I přes unavené nohy jsme si po návratu 
do školy mohli říct – byl to pěkný den.
l Z. Chaloupková a N. Vaníková, vychovatelky ZŠ Masarova
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Podzim nabitý zážitky
Škola je místem, kde se děti nejen rozvíjejí a učí, ale zažívají zde 
také řadu dalších aktivit, které tento proces obohacují. Některé 
třídy jely již na podzim na indiánskou školu v přírodě, další zahájily 
plavecký výcvik, jiné prozkoumaly místní knihovnu nebo farmu 
v Podolí, prožily si své projektové dny a všichni dohromady si uží-
váme naše Veselé dny nebo oblíbené svačinky pro sovičku. 
Proběhla i soutěž parlamentu o nejzajímavější strašidelnou výzdo-
bu a už se těšíme na zimní radovánky a vánoční svátky. Přejeme 
všem spoluobčanům klidný a šťastný prosinec a nádherné vánoč-
ní svátky.

Svačinky pro sovičku
V pondělí bylo ve škole opravdu veselo. Už od rána se školou linula 
vůně libější, než z nejlepší pekárny ve městě. Členové žákovského 
parlamentu měli napilno, vybalovali maminkami a dětmi napeče-
né skvosty, chystali je na stoly před ředitelnou a připravovali se na 
hladové zákazníčky. Ti začali postupně od 2. hodiny se svými paní-
mi učitelkami přicházet a nakupovat ty nejlákavější svačinky, které 
si umíte představit. Všeho bylo opravdu dost. Myslím, že mnozí 
z nás nikdy neviděli tolik dobrot pohromadě, však sami posuďte na 
fotografii. Děti se současně cvičily i v komunikaci, rozhodování, po-
čítání i dodržování hygienických pravidel. Velmi děkujeme všem 
maminkám a tatínkům, kteří jste tuto naši dobročinnou akci pod-
pořili, ať už napečením nebo vybavením dětí drobnými penězi na 
nákup. Akcí jsme získali peníze, které budou putovat do ZOO Brno 
„naší” adoptované sovici sněžní a pravděpodobně ještě nějakému 
dalšímu zvířátku, které společně s žáky vybereme pomocí ankety.
l Mgr. Jiřina Juřičková

Opět atletické vítězství!
Ve čtvrtek 21. 10. se naše okouzlující a sportovně nadané žákyně 
Nelinka Švábenská, Vikinka Bočková, Terezka Simandelová, Elen-
ka Maršíková a Jituška Nečasová zúčastnily krajského kola v atle-

Zš horníkoVa

tickém čtyřboji v Břeclavi. Po těžkém souboji s nejlepšími atlety 
z celého kraje jsme nakonec vybojovaly zlato s velkým bodovým 
náskokem. Nejšikovnější atletkou závodu byla žákyně 9. třídy Jitka 
Nečasová. Naší největší podporou byl náš oblíbený pan učitel Pů-
ček, který nám za odměnu koupil lahodnou pizzu. Ale byla jen jed-
na. Touto výhrou jsme si zajistily postup na republiku, která se 
uskuteční v dubnu příštího roku. Držte nám pěsti štěstí. Vybojuje-
me placku i tentokrát?
l Viky B. a Jíťa N.

Čarodějná středa
Čas strašně rychle utíká ... další veselá středa je za námi. Tentokrát 
to byla středa ČARODĚJNÁ. Žáci si připravili zajímavé kostýmy, vy-
hráli si s detaily, v kostýmech strávili celý den. Pro jistotu jsme se 
nesešli před ředitelnou, jak je naším zvykem, bezpečnost je na 
prvním místě. Koordinátorky obešly všechny třídy a pořídily fotky, 
které vás jistě zaujmou a pobaví. A kouzlení, které měly členky par-
lamentu připravené, vám předvedou někdy jindy.

Poznávání a vzdělávání mimo školní lavice
Ráno, když byla ještě tma, jste mohli vidět u naší školy autobus, 
před kterým stál houf dětí. IV. B a V. C ze ZŠ Holzova se chystala na 
poznávací výlet do Prahy. Žáci se „toulali“ po stopách historie naší 
země. Nabyté vědomosti z hodin vlastivědy utužili na vlastní oči.
Na výlet vzpomínají takto:
„V Praze nás přivítalo sluníčko a my jsme vyšlápli k Pražskému hra-
du. Ohromila nás katedrála svatého Víta, Vojtěcha a Václava, kde 
jsme při její prohlídce vzpomněli na um stavitelů a zopakovali jsme 
si významné osobnosti našich dějin. Největší zážitek jsme měli při 
pohledu do Svatováclavské kaple, která je unikátní svojí výzdobou, 
tak i významem. Po shlédnutí ostatních památek Hradčan nás če-
kala Nerudova ulice se svými domovními znaky zvanými merky. 
Na Karlově mostě nás tentokrát nepohltil dav lidí a my jsme moh-
li s plánkem umístění soch pohodlně plnit zadaný úkol. Pozorovali 
jsme nejen krásy mostu, ale i okolní stavby a řeku Vltavu. I zde jsme 
se dozvěděli spoustu nových informací a hlavně jsme vše osobně 
prožili a nemuseli listovat v učebnicích. Malebnými uličkami jsme 
se dostali na Staroměstské náměstí, kde nás kromě orloje paní uči-
telka upozornila na další pozoruhodná místa a zajímavosti včetně 
nového morového sloupu. I tudy kráčely dějiny a my jsme si zde 
vše, co již známe, zopakovali a mnoho nového se dozvěděli. Karo-
linum, Stavovské divadlo a Václavské náměstí byla poslední místa 
našeho putování a my odcházeli směrem k autobusu plni zážitků 
a nových znalostí. Výlet se nám vydařil a my zjistili, že znalosti ne-
musíme čerpat pouze z učebnic a výkladů ve škole. Poznávání his-
torie na vlastní oči nás baví mnohem víc.“
l Žáci V.C a Draha Němečková

Zš holZoVa

(pokračování na str. 12)
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Chystáme pro vás
Přijďte si zabruslit do Saleska 
V letošní už šesté sezoně se na vás těšíme. Otevření kluziště plá-
nujeme od 26. listopadu do 13. února 2022. Bude záležet na po-
časí a na opatření spojených s pandemií koronaviru. Ve dnech 24., 
25. prosince a 1. ledna 2022 bude kluziště zavřené, 31. prosince bu-
de doba veřejného bruslení zkrácena do 18.00. Během příprav 
jsme opravili mantinely, upravili přípojku elektřiny a vyměnili 
osvětlení kluziště (LED světla). MČ Brno-Líšeň patří velký dík za 
zajištění generálního servisu rolby po pětiletém provozu na kluzi-
šti, a také zajištění montáže mrazícího zařízení na asfaltovém hřiš-
ti. Ze strany Saleska zajišťujeme veškerou výrobu a údržbu ledu 
i další věci spojené s půjčováním bruslí a prodáváním vstupenek 
(účtenek). Poplatek za bruslení by měl pokrýt veškeré provozní ná-
klady za elektřinu a vodu na mražení, na zabezpečení personálu 
kluziště, péči o brusle, které půjčujeme, nákup nových bruslí a po-
můcek (tučňáci, pandy) a další režijní náklady. Broušení bruslí ne-
zajišťujeme. Ceny vstupného jsme pro letošní sezonu nastavili tak, 
aby i přes zdražení energií bylo kluziště dostupné pro širokou ve-
řejnost. Blok bruslení je počítán na 1,5 hod. 

Ceník jsme nastavili takto:
Dospělí ...........................................................................................................................90 Kč
Dítě/student do 18 let/senior/ZTP ...............................................................60 Kč
S kartičkou Saleska do 18 let – 50 Kč. Účastník musí navštěvovat 
nějakou aktivitu v školním roce 2021/2022.
Rodinné vstupné (2 dospělí + max. 3 děti) ......................................... 250 Kč
Doprovod (bez bruslení) .................................................................................... 20 Kč
Děti do 5 let ............................................................................................................ zdarma
Půjčení bruslí ........................................................70 Kč + vratná kauce 500 Kč
Půjčení pomůcky k bruslení (tučňák, panda)
........................................................................................ 50 Kč + vratná kauce 500 Kč
Platit lze v hotovosti nebo kartou na recepci kluziště.

Pokud by došlo k omezení počtu návštěvníků, dojde i k úpravě ce-
níku a doby pobytu na ledové ploše. Ke vstupence (účtence) na 
bruslení je přiřazena sleva 50 % na punč do Zmrzlinové kavárny 
(Kotlanova 1b). Podmínky pro uplatnění slevy najdete na našich 
stránkách. Děkujeme za dodržování provozního řádu i pokynů po-
řadatelů. Je možné, že během této sezony budeme muset některá 
pravidla s ohledem na vývoj pandemie koronaviru průběžně mě-
nit. Naší snahou je, aby prostředí kluziště bylo pro všechny bezpeč-
né a mohlo jej využít co nejvíce návštěvníků. Uděláme vše, co bude 
v našich silách, abyste si bruslení skutečně užili. Přesnější informa-
ce najdete na www.salesko.cz nebo fb (kluzistesalesko). 
l Mgr. Petr Matula SDB, ředitel Saleska 

Kroužky a aktivity Klubu rodičů a dětí budou probíhat do 
22. prosince. Vánoční prázdniny budou od 23. prosince. V novém 
roce se na vás těšíme od 3. ledna 2022.

I letos budeme dělat radost seniorům. Pomozte nám. Vyrobte 
přáníčko k Vánocům o doneste nám je do Saleska do 20. prosince 
nebo vhoďte do schránky u vchodu. My vaše přáníčka předáme 
tam, kde udělají radost.

Štědrý den v Salesku 
15.00 dětská mše svatá a po ní budeme rozdávat Betlémské
 světlo do 16.30, vezměte si s sebou lucerničku
 nebo skleničku se svíčkou.
23.00 půlnoční mše svatá.

Stalo se 
Zvířátka jsme uložili k zimnímu spánku
Letos jsme zvířátka uspávali trošku netradičně, s ohledem na si- 
tuaci kolem pandemie. Náš letošní plán jsme vymysleli tak:
– Projít se za šera nebo za tmy kolem Saleska
– Potkat se s kamarády
– Kochat se rozzářenými krásnými lampionky a lucerničkami
– Poslechnout si koncert dětí z kroužku ukulele a flétny
– Dát si teplý čaj
– S baterkou či čelovkou hledat svítící zvířátka
– Účastníkům předat malou odměnu

A toto všechno jsme včera večer prožili. Malí účastníci dostali na 
cestu za zvířátky jednoho domácího mazlíčka, obešli připravenou 
cestu, vyjmenovali zvířátka, která cestou potkali. Reflexní páska 
jako odměna, aby nás vždy bylo vidět. Teplý čaj a koncert našeho 
hudebního kroužku flétnistů a ukulele z  terasy Saleska dotvořil 
přátelskou atmosféru. Děkujeme všem za setkání i ohleduplnost 
a přejeme krásné podzimní dny!
l Martina Kosíková, za organizátory

Pestrý začátek školního roku
Po dlouhém „půstu“ využívají učitelé se svými žáky možnosti 
vzdělávat se aktivně mimo školní lavice a obrazovky počítačů. 
Organizují řady exkurzí a společných akcí, které dětem přinášejí 
nejen nové znalosti, ale také příležitost zapojit se opět mezi vrstev-
níky a komunikovat tváří v  tvář. Z  uskutečněných akcí můžeme 
zmínit například vlastivědně poznávací výlet 4. B a 5. C do Třebíče, 
program pro 4. třídy Empík cyklista a Lesobádání nebo cestu 9. tříd 
do divadla Polárka a shlédnutí představení o poválečném vývoji 
v naší zemi Ve jménu republiky. Žáci 6. ročníku se v rámci stmelení 
nových kolektivů účastnili několika adaptačních programů – výle-
tu plného her se svými třídními učiteli a školní psycholožkou do 
okolí Líšně, programu v lanovém centru Proud a teambuildingové-
ho dopoledne v  líšeňském Salesku. Dívky a chlapci 9. ročníků si 

vybírali témata svých absolventských prací, na nichž budou v prů-
běhu roku pracovat a uplatní v nich své znalosti a dovednosti v ob-
lasti českého jazyka, informačních technologií a předmětů, do 
nichž vybraná témata spadají.

Přestože děti občas opustily budovu školy, důraz byl samozřejmě 
kladen na zopakování a doplnění učiva po distanční výuce a návrat 
k  běžnému režimu vzdělávání. Děti, které jsou po výpadku pre-
zenční výuky ohroženy školním neúspěchem, pravidelně navště-
vují hodiny v rámci Národního programu doučování. Přejme dě-
tem, aby dohnaly vše, co v době lockdownu zameškaly, a mohly 
letos chodit v běžném režimu do školy a sdílet společné zážitky se 
svými spolužáky. 
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Po zlatém podzimu přebírá žezlo paní Zima. Dny se krátí, rána 
zdobí mlha nebo námraza, přes den je zataženo a sychravo, 
večerní tma nastává stále dřív. Každý rok se proto v naší Lesní 
mateřské škole Mariánce koná počátkem prosince Slavnost 
světla.

V tento čas častěji zažíháme světlo i v našich domech. A nejen 
světlo elektrické. 

Na Dušičky se rozsvítí na hřbitovech i v domovech tisíce svíček za 
naše blízké, kteří nás předešli v cestě na věčnost. Martinské slav-
nosti doprovází lampionové průvody temným večerem. Adventní 
věnec a jeho čtyři svíce symbolizují čekání na Vánoce a Slunovrat, 
návrat světla a světlé části roku.

Symbolem Slavnosti světla je spirála, kterou si s dětmi vytvoříme 
z chvojí. V podvečer se sejdeme s rodiči kolem ní, děti si připraví 
svoje lucerničky, dospělí zvonečky a triangly, kterými doprovází 
celou slavnost. Děti po jednom berou svoje lucerny a pomalu 
vcházejí do spirály. Chce to velkou dávku odvahy překonat strach 
ze tmy a vydat se sám šerem až tmou na nezřetelnou točitou ces-
tu do středu spirály ke světlu. Zde anděl rozsvítí dítěti lucernu 
a povzbudí ho ke zpáteční cestě. Povzbudí ho být dobrým a laska-

vým člověkem a světlem pro druhé. Když dítě projde spirálou, od-
loží lucernu na některý špalík. Tím se postupně celá spirála rozsví-
tí, až nakonec září uprostřed temné zahrady. Je to světlo, pro které 
jsme přišli hluboko do našeho srdce a o Vánocích se znovu rozho-
ří – odumře vše staré a špatné a z temnoty se zrodí nové světlo. 
Nové světlo, nové slunce, zrození a posílení Dobra v nás. 
Přejeme z Mariánky krásné Vánoce, plné světla a zdraví!
l Michaela Žižková, LMŠ Mariánka

Celkem dobře si vedou naše celky v  soutěžích pořádaných 
MěFS v Brně. S výjimkou městského přeboru dorostu startují 
naši fotbalisté ve všech ostatních kategoriích. Přinášíme pře-
hled jednotlivých družstev.

Muži C: V tabulce městského přeboru přezimují hráči pod vede-
ním trenéra Tomáše Šperky na 3. místě za Lokomotivou a Startem 
B. Na podzim prohráli pouze jedno utkání s vedoucí Lokomotivou 
3:5. Na podzim se vystřídalo 39 hráčů. Nejlepší střelci: Walla a Mi-
lotínský po 6, Janáček 5. 

U15 B: Svěřenci trenéra Jakuba Bilavčíka a asistenta Patrika Vévo-
dy vedou bez porážky městský přebor starších žáků. V soubojích 
neztratili ani bod a v  jedenácti zápasech vsítili více než sto gólů. 
Zahrálo si 33 chlapců. Nejlepší střelci: Suchomel 10, Šimek, Šama-
lík, Hotový 9, Tichák a Novák po 8.

U13 B: Hrají městský přebor mladších žáků ve skupině A. Přezi- 
mují na 5. místě. Prohráli s vedoucími celky Zbrojovkou 0:4, Svrat-
kou C 3:4 a Bystrcí B 5:7. Šestkrát vyhráli. Zahrálo si 32 hochů. Tre-
nérem je Radim Havlíček, asistentem Roman Vytopil. Nejlepší 
střelci: Hochman 7, Fibinger a Ulrich 6, Stolař 5.

U12 B: Vedou skupinu B městského přeboru mladších žáků. Pro-
hráli pouze jedno utkání v Novém Lískovci 1:2. V tabulce přezimují 
na prvním místě díky lepšímu skóre před Jundrovem. Zahrálo si 25 
chlapců. Trenérem je Miroslav Illa. Nejlepší střelci: Führich 11, Najt 
7, Střelický a Tajovský 5. 

U11: Hrají městský přebor starších přípravek skupinu A. Přemoži-
tele našli jen v obou týmech Sparty a ve Zbrojovce. V dalších utká-
ních jasně vyhráli. Zahrálo si 29 chlapců a dívek. Trenérem je Miro-
slav Illa, asistenty Ladislav Kryštof a Martina Ryšavá. Nejlepší 
střelci: Kryštof 15, Dohnal, Valder 12, Vaňkát, Wilks 11.

U10 A: Hrají městský přebor starších přípravek skupinu B. V osmi 
utkáních pětkrát vyhráli. Zahrálo si osm hochů. Trenéry jsou Aleš 
Vyskočil, Richard Sýkora a Tomáš Hasoň. Nejlepší střelci: Šrámek 
29, Hasoň 22, Šťastný 16, Weiner 12, Sochor, Winter po 10.

U10 B: Hrají městský přebor starších přípravek skupinu C. 
Stejní trenéři jako pro A mužstvo. Vyhrát se podařilo jen 
v utkání s Obřany. Nastoupilo 18 hráčů. Nejlepší střelci: Šrámek 11, 
Cvešpr 7, Weiner 6.

WU11: Hrají městský přebor starších přípravek skupinu D. Děvčata, 
doplněná pár chlapci, už nejsou v  soutěži pochoutkou pro sou-  
peře. Podařilo se jim vyhrát tři zápasy se Žebětínem, Slatinou B 
a Maloměřicemi. Remízou skončil zápas s Lokomotivou. Nastoupi-
lo celkem 18 dívek a hochů. Trenérkou je Eliška Houšťová, asitenty 
Daniela Kalášková a Marek Stránský. Nejlepší střelci: Kaderková 9, 
Barešová 8, Sýkora 5, Zemánek a Hegrová 3.

U9 A: Hrají městský přebor mladších přípravek skupinu A. Přemo-
žitele našli jen ve Spartě. Zahrálo si 18 kluků. Trenérem je Michal 
Kolínský, který vede i B tým. Nejlepší střelci: Czudek 57, Hložánek 
51, Stehlík 36, Kolínský, Šinor po 35.

U9 B: Hrají městský přebor mladších přípravek skupinu B. Hoši 
prohráli jen zápasy se Startem a Svratkou B. Celkem si zahrálo 22 
hochů. Nejlepší střelci: Hložánek 50, Stehlík 22, Šinor 21, Sýkora 20.

U8 A: Hrají městský přebor mladších přípravek skupinu B. Hoši 
vyhráli jen dva zápasy s Řečkovicemi a Novým Lískovcem. Zahrálo 
si 17 chlapců. Hlavním trenérem je Pavel Hofman, jemuž pomáha-
jí Roman Plšek a Marek Faul. Nejlepší střelci: Lněnička 18, Vodička 
a Wilksová po 10, Ondráček 9.

U8 B: Hrají městský přebor mladších přípravek skupinu C. Chlapci 
vyhráli jen nad Soběšicemi a kontumačně nad ČAFC. Trenéři stejní 
jako u A družstva. Zahrálo si 28 hráčů. Nejlepší střelci: Hudeček 12, 
Picmaus, Svoboda po 10, Číž 7. 

WU9: Hrají městský přebor mladších přípravek skupinu C. Děvča-
ta, kombinovaná s chlapci, vyhrála pět zápasů a dvakrát remizova-
la. Celkem nastoupilo 29 hráčů. Trenérky jsou Eliška Houšťová 
a Martina Šperková, asistentky Adéla Ščasná a Kaiser Viktoria Tün-
de. Nejlepší střelci a střelkyně: Stehlík 27, Holoubek 19, Hložánek, 
Kolínský po 16. Z děvčat Pelantová, Srníková a Wilksová po 8. 

slaVnost sVětla

pololetní VysVědčení Z městských soutěží
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Chránìná dílna hledá ženy 
a muže s OZP, jednoduchá 
ruèní práce, montážní prá-
ce drobných souèástek.

Práce na zkrácený pracovní úvazek dle dohody,
jednosmìnný provoz, vìk naprosto nerozhoduje.
Práce v malém, pøíjemném kolektivu stabilní firmy.

Místo výkonu práce:
Kaštanová 34, Brno

(u MAKRA smìr Tuøany)

tel. 775 330 122
info@meta-pyro.cz

tel.: 
544  210 118

mobil:
603 486 467

info@lekhornik.cz
otevírací doba:

Po–Čt 7–18.00, Pá 7–15

LÉKÁRNA POD KLAJDOVKOU
Možnost rezervace e-receptu telefonicky nebo 

pomocí formuláøe na webu a stále nabízíme 
zdarma dovoz inkontinenèních pomùcek.

Olynth – od 79 Kè + kapesníèky zdarma,
Marśánci multivit. 50 + 50 tbl. v dárkovém balení – 329 Kè.

Pøíjemnì prožité svátky pøeje kolektiv lékárny.

diVočina s pastelkou VZpomínaly na sV. martina 
V lampionoVÉm průVodu

Mgr. Filip Leder,
předseda představenstva

SAKO Brno, a.s.

SAKO Brno
sváží také
o Vánocích
SAKO Brno sváží o vánočních
svátcích bez omezení až do 31.12. 
a od pondělí 3.1. dle běžného 
harmonogramu. Sběrná střediska 
odpadů mají otevřeno kromě
vánočního a novoročního víkendu.

V případě přeplněnosti barevných
kontejnerů kontaktujte dispečink:

SAKO Brno

přeje všem Brňanům

úspěšné vykročení

do Nového roku.

PF 2022

nebo využijte mobilní aplikace

+420 548 138 315
dispecink@sako.cz

Brňáci pro Brno.

Více na www.sako.cz

Jak to vlastně bylo se svatým Martinem? Proč jezdí na bílém 
koni a na jeho počest se lidé nacpávají husou a zelím, které 
zapíjejí svatomartinským vínem?

Pravdu o římském vojákovi žijícím ve 4. století se dozvěděly děti
z lesní mateřské školy Divočina a rodinného c entra Pastelka.
11. listopadu se sto dětí a dospělých sešlo k lampionovému průvo-
du na Velké Klajdovce, kde si povídali o jednom z nejznámějších 
svatých. Děti pojídaly perníčky a na konci průvodu je na teniso-
vých kurtech u lomu čekalo překvapení v podobě svítícího koně.

A jak to tedy bylo s Martinem? Rodák z římské Panonie strávil vět-
šinu života proti své vůli v armádě, kde službou plnil otcovo přání. 
Nebyl však typický m vojákem, žil skromně a pokorně, údajně
i k otroku se choval jako k bratrovi.

Proslavil se tím, když za mrazivého zimního večera roku 335 po- 
mohl polonahému žebrákovi – rozetnul mečem svůj plášť a polo-
vinu věnoval chudákovi. Legenda praví, že Martinovi se následující 
noc zjevil Ježíš zahalený  právě do darované části svrchníku. Martin 
se po této události nechal pokřtít, při svý ch cestách na koni začal 
obracet lidi na křesťanství a ve Francii zakládal kláštery. Biskupem 
však bý t nechtěl, ukryl se proto v husinci, ale kejhání hus jej vyzra-
dilo. Za to prý  husy pykají každoročně na pekáči.

V den jeho svátku na prahu zimy končíval za našich předků hospo-
dářský rok a protože se blížil adventní půst, byly svatomartinské 
husy posledním tučným masitým jídlem před Vánocemi. K nim 
časem přibyla i tradice spojená s prvními víny daného roku.
l Tomáš Hložánek
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Inzerci do Líšeňských novin přijímá:
Tiskárna SETTRONIC, Bubeníčkova 30, Brno, tel.: 548 538 528, 603 588 964, e-mail: info@settronic.cz

Jóga a sebepéče

Domácí zabijačku 17.–18. 12. 2021
pořádá SK Slatina, areál SK Slatina
pivnice na Spartaku (vchod z ul. Tuřanka 1, Brno-Slatina)

pátek 17. 12. od 10.00 do 18.00 hod.
zažijete atmosféru výroby domácí zabijačky, prodej 

sobota 18. 12. od 8.00 do vyprodání
prodej pochutin ze zabijačky: tlačenka, jitrnice, jelita, škvarky, sádlo, ovar,
polévka černá (do vlastních nádob), uzená slanina, uzený bok,
uzená krkovice, maďarská klobása, šunková klobása, zabijačkový guláš
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SPORT   LÍŠEŇSKÉ NOVINY

Oddíl moderní gymnastiky a mažoretek, nejmladší oddíl v Br-
ně, ale již s více jak patnáctiletou tradicí, zažívá v letošním roce 
medailové žně nejen na pohárových, ale i mistrovských soutě-
žích. Ačkoliv se stejně jako všechny kluby potýkal s nelehkou 
covidovou zátěží, kdy za rok 2021 bylo odtrénováno v tělocvič-
ně pouze necelých 5 měsíců, soutěže neprobíhaly více jak rok 
a bylo nutné využít online tréninků, tak na závodní plochu se 
vrátila většina našich dětí. Výsledky po vynucené závodní pau-
ze mluví za vše.

V moderní gymnastice titul mistryně ČR v kategorii naděje mlad- 
ší B roč. 2011 se stala Laura Zorník, Evelyn Němcová 3. místo v se-
stavě s  obručí (4. místo víceboj), 8. místo Kristína Procházková 
a 9. místo Kateřina Friedelová v konkurenci 26 závodnic.

V kategorii naděje mladší B roč. 2012 na MČR poprvé závodily Mar-
kéta Palásková (5. místo), Sofie Semenjuková (10. místo) a Evelína 
Mocjuk (21. místo) z 28.

Titul mistryně ČR v kategorii naděje mladší B roč. 2009–2010 získa-
la Markéta Poláková (suverénní vítězství ve víceboji i náčiních), titul 
1. vicemistryně ČR a celkové 2. místo získala Nikoletta Demian, titul 
2. vicemistryně ČR a celkové 3. místo obsadila Eliška Pivoňková, 
Veronika Zemanová odcvičila kužele perfektně a tak získala stříbro 
(4. místo ve víceboji), 8. místo Darja Gill a krásné 17. místo ze 47 
závodnic patří Viktorii Semenjukové.

V kategorii naděje starší B roč. 2006–2008 se v nevídaném počtu 
65 závodnic nejlépe umístila Natálie Šeďová na 3. místě za sestavu 
s obručí (4. místo víceboj), 12. místo pak vybojovala Sára Blahová 
a 22. místo Klára Opltová.

Mažoretkový tým se během září úspěšně kvalifikoval na MČR 
v mažoretkovém sportu pořádaném mezinárodní asociací IFMS. 

Volný prosinec
Po úspěšném podzimním tažení dostali 
fotbalisté SK Líšeň od svého trenéra Mila-
na Valachoviče na celý prosinec volno. Při-
pravovat se budou jen individuálně podle 
svých potřeb.

K prvnímu tréninku odvetné části FNL se 
sejdou až v první dekádě ledna. Mezi hráči 
by měli být i navrátilci z  hostování, jimiž 
jsou Krška ve Vyškově, Reteno, Fall, Mina-
řik a Smrčka v Blansku a Demeter ve Vel-
kém Meziříčí.

ženy čtVrtÉ
Ve druholigové soutěži startují i fotbalist-
ky SK Líšeň, které jsou po podzimní části 
na čtvrtém místě. Trenéři Pavel Kúkol 
a Tomáš Šperka prostřídal v  11 utkáních 
24 hráček. Ve všech utkáních nastoupily 
jen Zuzana Otrubová a Petra Skálová. 
Hráčky pětkrát vyhrály a stejný počet zá-
pasů prohrály. Jedno utkání skončilo 
smírem. Nejlepší střelkyní se stala Šárka 
Hrabaňová s  9 góly. Za ní následují Iva 
Odehnalová 4, Petra Skálová a Jevgenija 
Murnyková se třemi brankami. 

Na samotných finálových kolech nás pak reprezentovalo celkem 
12 formací, skupinových i sólových. Kromě všech ostatních krás-
ných umístění se našim závodnicím povedlo dosáhnout na dvě 
druhá místa, a sice v kategorii kadetek sólistce Lucii Elle Raclové 
a v  kategorii seniorek miniformaci ve složení Kateřina Jarošová, 
Daniela Majerčíková, Leona Otrubová, Vendula Pindryčová, Anna 
Prchalová a Kateřina Strejčková.

Mistrovstvím ČR to ale pro závodnice neskončilo, jelikož 21.–23. 10. 
2021 je vůbec poprvé čekalo Mistrovství světa v mažoretkách, od-
kud do Líšně doputovalo zlato a titul mistrů světa za 2 Baton seni-
or mini ve stejném složení jako na MČR.

Těchto výsledků bychom nedosáhli bez poskytnutého zázemí ZŠ 
Holzova a ochranné ruky pana ředitele Mgr. Stanislava Holubáře, 
finanční podpory Magistrátu m. Brna, městské části Brno-Líšeň. 

Samozřejmě musíme vyzdvihnout píli a vytrvalost našich závod-
nic, neúnavnou podporu všech rodičů a obětavou práci celého 
trenérského týmu.
l Kateřina Jarošová a Monika Oplatkov, za realizační tým

Příjemné prostředí zeleného parku v srdci sídliště dělalo kulisu té-
měř dvěma stovkám běžců, kteří se v Líšeňské rokli utkali v něko-
lika kategoriích prvního ročníku závodu Líšeňský kros. Ten v sobo-
tu 6. listopadu uspořádala organizace Čiba sport. Celý závod 
odstartovali předškoláčci a dále navazovaly další kategorie až po 
kategorii příchozích. „Věřím, že byla založena atletická tradice 
a těším se na další ročníky,“ uvedl líšeňský starosta Břetislav Šte-
fan, který byl u předávání cen vítězům. Výsledky naleznete na 
www.cibasport.cz.

sk proVo brno – mistři českÉ republiky

líšeŇská rokle přiVítala
sportoVce


